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КӨМІРСУТЕГІ ЭКСПОРТЫН 
АРТТЫРУ МАҢЫЗДЫ

ЕЛІМІЗДЕ ГАЗ ТАПШЫЛЫҒЫ 
БОЛМАЙДЫ

СТРАТЕГИЯЛЫҚ ӘРІПТЕСТІКТІҢ 
КӨКЖИЕГІ КЕҢЕЙДІ

Қасым-Жомарт Тоқаевқа ұлттық компания 
қыз метінің нәтижесі ж�нінде мәлімет берілді. 
Биыл   ғы 8 айда мұнай және газ конденсатын �н-
діру, мұнай тасымалдау және қайта �ңдеу к�р сет-
кіштері бойынша �сім бар екені атап �тілді.

Мағзұм Мырзағалиевтің айтуынша, «Қаз-
Мұнай Газ» ҰК» АҚ мұнайдың отандық бренді 
KEBCO (Kazakhstan Export Blend Crude Oil) �н ді-
рі сін бастады. Қазір KEBCO мұнайының экспорт 
к�   лемі тұрақты түрде артып келеді. Бұл ретте 
KEBCO мұнайының бағасы биылғы тамыз айында 
Brent мұнай маркасының бағасынан асып түсті.

Сондай-ақ Президентке мұнай �ңдеу зауыт та-
ры  нан жанар-жағармай ж�нелту қарқыны, соның 
ішінде күзгі жиын-терін маусымында ауыл шаруа-
шылығы тауарын �ндірушілердің қажеттілігін 
қам  тамасыз ету ісі ж�нінде баяндалды. Атап айт-
қан да, «ҚазМұнайГаз» компаниясы егін жинау 
нау  қанына 426 мың тонна дизель отынын б�лген.

Сонымен қатар Мемлекет басшысына ком-
па ния ның танкер флотын кеңейту, соның 

ішінде Кас пий теңізі мен басқа да ашық теңіз 
ак вато рия ларын да энергетикалық ресурстарды 
тасымалдауға ар налған ірі тоннажды танкерлер 
са нын к�бейту жұ мыстары туралы мәлімет 
берілді.

Қасым-Жомарт Тоқаевқа ұлттық компанияның 
�ңір лерде жүзеге асырып жатқан әлеуметтік жоба-
лары ж�нінде есеп берілді. Атап айтқанда, Прези-
дент ке Маңғыстау облысының Жаңа�зен қаласын 
ауыз сумен қамтамасыз ету үшін жаңа су тұшыту 
зауы тының құрылысы басталғаны және Астрахан 
– Маңғышлақ магистралды су құбырын ре-
конструк циялау жұмыстарының барысы ж�нінде 
баян далды.

Кездесу соңында Мемлекет басшысы ин вес-
ти   циялық жобаларды жүзеге асыру, к�мірсутегі 
экс    портын арттыру және геологиялық барлау жұ-
мыстарының ауқымын кеңейту ж�нінде бірқатар 
нақ ты тапсырма берді. Сондай-ақ Президент мұ-
н ай мен газды терең �ңдеу саласына баса мән беру 
маңызды екенін атап �тті.

Мемлекет басшысы «QazaqGaz» К» А� 
бас  �арма т�ра�асы Санжар Жаркешовті 
� а    былдады.

Президентке ұлттық компанияның биылғы 
бірін ші жартыжылдықтағы негізгі қаржы-шаруа-
шы лық к�рсеткіштері және газ саласын рефор ма-
лау жұмыстарының барысы туралы есеп берілді.

Қасым-Жомарт Тоқаевқа «QazaqGaz» ҰК» ак-
ционерлік қоғамы 2022 жылдың басынан бастап 
Аты рау, Маңғыстау облыстары мен Алматы қала-
сын да �з қаражаты есебінен сомасы 400 миллиард 
теңге болатын инвестициялық жобаларды іске 
асыр ғаны ж�нінде баяндалды.

Былтыр жыл басынан бері ұлттық компания 
ха лық пен бизнес үшін газ бағасын 389 миллиард 
тең геге субсидиялады. Осы кезеңде 450 мыңға 
жуық қазақстандық табиғи газға қол жеткізді.

Мемлекет басшысына газ тапшылығы мәсе ле-
сі нің шешілуіне қатысты мәлімет берілді. Санжар 
Жар кешовтің айтуынша, қабылданған шаралар 
алдағы күзгі және қысқы кезеңде Қазақстанда 
табиғи газбен артығымен қамтамасыз етеді.

Сонымен қатар Қасым-Жомарт Тоқаевқа Бей-
неу – Бозой – Шымкент магистралды газ құбы-
ры ның екінші желісіне қатысты жобаның жүзеге 
асы рылу барысы және Қытай Халық Респуб ли ка-
сы мен жаңа экспорттық келісімшартқа қол 
қойылуы ж�нінде ақпарат берілді.

Бұдан б�лек, Президентке газ саласының ор-
тамерзімді стратегиясын жүзеге асыру, газ �ңдеу 
қуатын ұлғайту және елімізді одан әрі газбен 
қамтамасыз ету перспективалары ж�нінде мәлімет 
берілді.

Мемлекет басшысына газдың ресурстық 
базасын кеңейту жұмыстары туралы да баяндалды. 
«QazaqGaz» ҰК» АҚ т�рағасының айтуынша, 2023 
жылдың соңына дейін жаңа Анабай газ кен орны 
іске қосылады, сондай-ақ Придорожное кен 
орнын игеруге дайындық басталды.

Кездесу соңында Қасым-Жомарт Тоқаев ішкі 
нарыққа газ жеткізуді тұрақты түрде қамтамасыз 
етуге, жылыту маусымына уақытылы дайындалуға, 
үнемді тұтыну тұжырымдамасын енгізуге және 
баға белгілеу ісін реформалауға бағытталған бір-
қатар тапсырма берді.

Мемлекет басшысы Т�ркия Сырт�ы іс-
тер министрі Хакан Фиданды �абылдады.

Президент, ең алдымен, Хакан Фиданды Түр-
кия ның Сыртқы істер министрі лауазымына та-
ғайын  далуымен құттықтап,  оның қазақ-түрік 
қа тынастарын одан әрі дамытуға елеулі үлес қо са-
ты нына сенім білдірді. 

Сонымен қатар Қасым-Жомарт Тоқаев биыл 
Түр кия Республикасының құрылғанына 100 жыл 
то латынын атап �тіп, бұл бауырлас мемлекет үшін 
тари хи белес екенін жеткізді. 

– Бір ғасырдың ішінде Анадолы саяси, әлеу-
мет тік-экономикалық және мәдени-гуманитарлық 
са лада орасан зор табысқа жетті. Аймақтық және 
жаһан дық мәселелерді шешуге белсенді және та-
бан ды түрде атсалысып, әлемнің беделді мем ле-
кетіне айналды. Мен Түркияның ғасырлық мере-
ке сіне орай Астана к�шелерінің бірін Анадолы деп 
атау ды тапсырдым, – деді Қасым-Жомарт Тоқаев. 

Мемлекет басшысы Түркия біздің аса маңызды 
стратегиялық серіктесіміз екеніне назар аударып, 
екі ел басшыларының кездесуінде жоғары дең гей-
де гі к�птеген уағдаластыққа қол жеткізілгенін айт-
ты. 

– Бауырлас елдеріміздің қарым-қатынасы 
кеңей тілген стратегиялық әріптестік деңгейіне 
к�   терілді. Түркия еліміздің негізгі т�рт сауда се-
рік тесінің біріне айналды. Былтыр екіжақты тауар 
ай налымы 54 пайызға �сіп, 6,3 миллиард долларға 
жет ті. Осы к�рсеткішті жақын арада 10 миллиардқа 
жет кізуге келістік. Екі ел арасында инвестициялық 
ын тымақтастық қарқынды дамып келе жатыр. 
Түр к ия – Қазақстанның ең ірі 10 инвесторының 
бірі. Қазір жалпы құны 2,8 миллиард доллардан 
аса тын 36 жоба бойынша жұмыс жүріп жатыр. 
Сон дықтан екі ел арасындағы ынтымақтастық-
тың бо ла шағы зор деп ойлаймыз, – деді Президент. 

Lз кезегінде Хакан Фидан Мемлекет бас шы-
сы на Президент Режеп Тайип Ердоғанның сәлемін 
жет кізіп, Түркия тарапы ортақ күш-жігердің нәти-
же сінде екі елдің �зара ынтымақтастығын, сон-
дай-ақ аймақтық және халықаралық аренадағы 
әлеуе тін бұдан да жоғары деңгейге жеткізуге ниетті 
еке нін айтты.  

Сонымен қатар ол Президент Режеп Тайип 
Ер   доғанның биыл қараша айында �тетін Түркі 
мем лекеттері ұйымының саммиті аясында �зара 
стра тегиялық қарым-қатынас мәселелерін кеңінен  
тал қ ылауды жоспарлап отырғанын жеткізді.

4

«АУЫЛ АМАНАТЫ» 
ЖЕМІСІН БЕРІП ЖАТЫР
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ТАРИХ ШЫНДЫҒЫ –
ТЕАТР САХНАСЫНДА
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Мемлекет басшысы «�азМ%найГаз» К» А� бас�арма т�ра�асы Ма�з%м Мырза-
�а лиевті �абылдады.

АҚШ-қа АПАРАР ЖОЛ

ІШКІ ІСТЕР МИНИСТРЛІГІ 
ТЫҒЫРЫҚТАН ШЫҒАР КҮН БАР МА?

Америка�а бару – талай жанны) арманы. Біра� А�Ш-ты) визасына к�пті) �олы жете 
бермейді. Салдарынан со)�ы жылдары Мексика ар�ылы Америка шекарасын за)сыз 
кесіп �ту фактілері к�бейген. М%ны) ішінде �аза�станды�тар да бар. Америкадан жар�ын 
�мір іздегендерді) алды алая�тар�а алданып, шекара за)ын б%з�аны �шін %сталып, 
депортация мен «�ара тізімге» ілініп те жатыр. Тіпті, Мексикада т�рлі �атерге %шырап, 
із-т�зсіз жо�алып кеткендер де бар екен. Біра� мигранттарды) за)сыз к�шін �ауіп пен 
�атер то�тата алмай отыр.

�%�ы� �ор�ау �ызметіні) о) 
имид жін �алыптастыру �шін к�п-
теген реформа жасалды. Шыны 
ке рек, б%л сала�а басшылы� ет-
кен дерді) барлы�ы да поли цей-
лер ді) ж�ріс-т%рысынан бастап 
ки ген киімдеріне, с�йлеген с�з-
де ріне дейін �згертуге әрекет 
ет ті. 4йткенмен, т�бегейлі �з ге-
ріс әкеледі деген министрлерді) 
бас та�ан істі со)ына дейін жет-
кіз бегенін де к�з к�рді. 
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СЕНАТ ОТЫРЫСЫНЫҢ 
КҮН ТӘРТІБІ АЙҚЫНДАЛДЫ

САЯСАТ

Сенат Спикері Мәулен �шімбаевты� т�ра�алы�ымен Палата Бюросыны� оты-
рысы �тті. Онда депутаттар Мемлекет басшысы Жолдауда белгілеп берген мін-
дет терді ескере отырып, Палата ж$мысыны� жа�а сессияда�ы басымды&тарын 
тал &ылады. Сондай-а& іс-шара барысында 14 &ырк(йек к(ні �тетін Сенат оты рысы-
ны� к(н тәртібі ай&ындалды.

Қысқа күнде қырық құбыл-
ған ғалам дағы �зге ріс терге ла-
йық ты жауап тауып, орнықты 
мемлекет болып қалу үшін не 
істеу абзал? Жолдауда осы сұ рақ-
қа бірнеше бағ дар бойынша 
жауап берілген. Ел эко номикасы 
�зін �зі қамта ма сыз ете алатын-
дай жағ дайға жету үшін мықты 
�неркәсіптік негіз қа лып тастыру 
қажеттігі, ол үшін �ңдеу саласын 
дамытуға ба  сымдық беру қажет-
тігі ең бас ты міндет ретінде алға 
тартылған. Жоғары деңгейде 
�ңделген �нім шығаратын клас-
тер құру қажет тігі міндеттелген.

Дәл осы кластер жүйесін қа-
зір гі уақытта әсіресе ауыл шаруа-
шылығы �німдерін �ңдеу ісінде 
кеңінен �рістету қажеттігі айқын 
байқалып тұр. Т�рт түліктен, 
ас тық пен бау-бақшадан, жылы-
жай лардан алынатын �німдерді 
сол қалпында пайдаланумен 
шек  телмей, оларды түрлі �нім-
дерге айналдырып, ішкі-сыртқы 
нарыққа ұсынған жағдайда ел 
экономикасына үстелер табыс 
еселене түсері анық. Бұл үшін 
қа жетті нәрсе – еліміздің барлық 
аймағында ауыл шаруашылығы 
�німдерін �ңдеуге мүмкіндік 
беретін шағын зауыттар мен 
цехтарды к�бейту және оларда 
�нім �ңдеудің заманауи жаңа 
технологияларын кеңінен пай-
да  лану. Аталған жұмысқа қажетті 
технологияларды озық елдерден 

үйренуге болатыны белгілі. 
Алай  да сонымен шектеліп қал-
май, �зі міздің қазақстандық 
техно логияны қалыптастыру 
маңызды. Мем лекет басшысы-
ның: «Мен аймақтарға барғанда 
дарынды әрі ойы ұшқыр, яғни 
креативті аза мат тармен үнемі 
кездесемін. Біз олардың �з 
әлеуетін толық ашуы на жағдай 
жа сауы мыз керек», – деген пікі-
рі нің �зектілігі осы тұста анық 
байқалады. 

Ауыл шаруашылығында 
қазақ   стандық технологияны қа-
лып тастыру үшін бірінші кезекте 
қажетті әрекет – еліміздегі �нер-
тапқыш, креативті азаматтардың 
ізденістері мен жаңалықтарының 
мүмкіндіктерін ғылыми сарап-
тап, оң нәтиже беретіні айқын-
далған жаңашыл ұсыныстарға 
мемлекет тарапынан қолдау 
жа сау, яғни сол жаңалықтың 
қолда ныс қа енуіне жол ашу. Осы 
ба ғыт та атқарылуға тиіс тағы бір 
әре кет ауыл шаруашылығы ғы-
лым дарындағы жаңалықтарды 
уа қытылы сынақ-тәжірибеден 
�т кі зіп, сәттілерін шаруашылық-
тарда қолдану деп ойлаймыз. Ал 
�нертапқыштар мен ғалым дар-
дың еңбектерін ел игілігіне ай-
нал дыру үшін әр аймақта экс-
пери менттік алаңдар болғаны 
ж�н.

Ауыл шаруашылығы �нім-
дерін �ңдеу саласын дамыту 
үшін технологиялық жаңалық-
тарды тәжірибе алаңдарында 
сынақтан �ткізіп, пайдалы к�р-
сеткіштері жоғары болғандарын 
іс жүзінде қолдану арқылы �ңдеу 
техно логиясын да, ауыл шаруа-
шылығы тех никаларын да бір-
тін деп қазақ стан дық үлгіге к�-
шіруге болады. Нәтижесінде 
ауыл шаруашылығы �німдерін 
�ңдеуде қалдықсыз технологияға 
толықтай ауысуға мүмкіндік 
туады. Бұл дегеніміз – мал 
�німдерін сүйегі мен тұя ғы на 
дейін, астық пен бау-бақша 
�німдерін сабағы мен жапыра-
ғы на дейін кәдеге жарату, ел 
эко   номикасына үлес қосу бол-
мақ. 

2рине, �нім �ндіру бар да, 
оны іске жарату бар. Осы тұста 
Жол дауда айтылған тағы бір мін-
дет – к�лік-логистика саласы-
ның әлеуетін толық пайдалану 
мәсе лесі алдан шығады. «Сон-
дай-ақ авток�лік жолдарының 
құры лысы мәселесі шешімін 
табуға тиіс. Қазір оның сапасы 
сын к� термейді. Тиісті жұмыстар 
уақты лы және сапалы жасал-
майды. Жемқорлық белең алып 
тұр, бә секе де жоқтың қасы. 2029 
жылға дейін 4 мың шақырымнан 
астам жолға күрделі ж�ндеу 
жүргізу қажет», – деген Пре зи-
дент с�зін дегі сын мен талапқа 
назар аудар сақ, бұл салада атқа-
рылуға тиіс жұмыстардың аса 
ауқымды еке нін к�реміз.

Қазіргі уақытта кейбір �ңір-
лерде ауыл ішіндегі жолдар тү-
гілі, сол ауылға дейін жеткізетін 
ас фальт жолдың жоқтығы – 
к�ңілге қаяу түсіретін шындық. 
Жолдауда айтылғандай, 2029 
жылға дейін жолдарды жақсарту 
мақсат етілгендіктен, мемлекет 
тарапы нан б�лінетін қаражаттан 
тапшы лық бола қоймайтыны 
анық. <йт кені сапалы жол жұрт-
тың қарым-қатынас жасауына 
ғана емес, жер-жерде �ндірілген 
�нім дердің әр тарапқа жедел 
жетуіне жағдай туғызып, ел эко-
номика сының алға басуына зор 
мүмкін дік ашатыны белгілі. Ал 
қара  жат ты сапалы жол салуға 
тиім ді жа ра та білу – соған жа-
уап ты минис трлік пен жергілікті 
басшылық тың басты міндеті. 
Бұл – осы мақ саттың орын-
далуына тікелей жауапты бас-
шы лардың іскерлік, ұйымдас-
тырушылық, адалдық қасиеттері 
де сынға түсер уақыт. Аза мат-
тардың уақыт пен халық сы-
нынан сүрінбей �туінен үміт-
тенеміз.

Сапалы жол аймақтардың 
�з ара тауар тасымалына, тәжі-
рибе алмасуына да әсер етеді. 
Сон дай-ақ, жол мәселесінің 
ше  шілуі Жолдауда айтылған: 
«Қа зақ станның айналасында 
�нім �ткізетін �те үлкен нарық-

тар бар. Онда сапалы азық-түлік 
�німдері тапшы. Қазақстанның 
стратегия лық мақсаты – Еуразия 
құрлы ғын дағы басты аграрлық 
орта лықтың біріне айналу» мақ-
сатын орындауға да зор мүмкін-
дік туғы зады.

Осы мақсатқа жету жа йын да 
ойланған кезде Пре зи денттің: 
«...�з еліміздегі ауыл шаруа-
шылығы кәсіпорын дары ның 
әлеуетін қаперден шығарма ған 
ж�н. Осы ретте 100-ден астам ірі 
сүт-тауар фермасы са лынып 
жатқан Солтүстік Қазақ стан об-
лы сының жетістіктері к�пке 
үл гі», – деген с�зінен тағы бір 
мә се ле к�рініс береді. Ол – 
Жолдау да бағдарланған эко-
номика  лық межелерге қол жет-
кізу үшін сол мақсатқа тұтас 
қо ғамды жұмыл дыру қажеттігі. 

Бұл қажеттілікті шешуде 
маңыз ды орын алатын қуатты 
күш – БАҚ. Баспас�з бен теле-
арналарда адал еңбегімен табыс-
қа жетіп жүрген азаматтар, үл-
кен ді-кішілі �ндіріс орындары, 
шаруашылықтар және олардың 
�німдері жиі насихатталып, үлгі 
етілгені абзал. Сонда ғана қоғам-
дық ойда адал еңбекке қатысты 
оң пікірлер мен түсініктер қалып-
тасады. Соның нәтижесінде 
адал  дық пен әділдікке, еңбек 
ар  қы лы табысқа жетуге болаты-
нына сенім артады. Ал сенім бар 
жерде жетістік болатыны шын-
дық. 

«2ділетті Қазақстанды құра-
мыз десек, саяси-экономикалық 
реформа жасау жеткіліксіз. Ең 
бастысы, қоғамдық сана, азамат-
тар дың ниеті �згеруі керек. Он-
сыз басқа жұмыстың бәрі бекер», 
– деп Мемлекет басшысының 
Жол дауында айтылғандай, елі-
міздің ертеңі жарқын болу үшін 
бүгіннен бастап әділдікті мұрат 
етіп, адал еңбекті ба ғалауға ұм-
ты лайық. 

Қазақстанымызды �з еңбе-
гімізбен гүлдендірейік. <йткені 
Отанымыз – біреу, ал Отанның 
қуаттын арттыру – бәрімізге ор-
тақ парыз. <ркендеу кілті – �з 
қолы мызда.

Аманжол 	ЛТАЙ,
Парламент Мәжілісінің 

депутаты,
«AMANAT» партиясы 

фракциясының мүшесі

ӨРКЕНДЕУ КІЛТІ – ӨЗ ҚОЛЫМЫЗДА
Мемлекет басшысы ).То&аевты� биыл�ы Жолдауы жан-жа&ты әлеуметтік-

экономикалы& реформа�а ба�дар $стануымен ерекшеленді. 0йткені &азіргі кезе�де, 
Президент с�зімен айт&анда, «...жа3анды& экономика және халы&аралы& е�бек нары�ы 
т(бегейлі �згеруде. Технологиялы& бәсеке &ызып т$р. Барлы& жерде ресурстар (шін 
талас ж(ріп жатыр. Климатты� �згеруі, азы&-т(лік &ауіпсіздігі және демографиялы& 
т$р�ыдан орны&ты даму е� �зекті мәселеге айналды».

Бюро отырысында депутаттар VIIІ шақы-
рылымдағы Парламенттің ІІ сессиясына арналған 
Сенаттың жаңартылған негізгі іс-шаралар жос-
парын талқылады. Осыған байланысты Мәулен 
2шімбаев сенаторларды ашық және транспарентті 
форматта жұмыс істеуге, әріптестерімен және 
сарапшылар қауымдастығымен бірлесіп, диалог 
алаңдарына белсенді қатысуға шақырды.

«Сенаттың ІІ сессияға арналған негізгі іс-
шаралар жоспары Мемлекет басшысының халыққа 
Жолдауында жүктелген міндеттер ескеріле отырып 
пысықталды. Бұл іс-шаралар мүдделі тараптардың, 

сарапшылардың, әртүрлі саладағы мамандардың 
және бизнес �кілдерінің қатысуымен ашық түрде 
�туге тиіс. Мәслихат �кілдерін бірлескен заң шы-
ғару жұмысына белсенді жұмылдырудың да маңызы 
зор», – деді Мәулен 2шімбаев.

Айта кетейік, Сенаттың алдағы отырысында 
депутаттар халықаралық қызметке қатысты бір-
қатар заңды қарайды.

Сонымен қатар Бюро отырысында Мәжіліс 
қабылдаған заңдар жұмыс үшін Сенаттың тұрақты 
Комитеттеріне б�лініп берілді.

Іс-шараға депутаттар, Ұлттық экономика вице-
министрі Азамат 2мрин, Қаржы вице-министрі 
Абзал Бейсенбекұлы және мемлекеттік органдардың 
�кілдері қатысты. 

Қаржы вице-министрінің айтуынша, 2024 жылға 
түсімдер 20,4 трлн теңге деңгейінде болжанып отыр. 
Келесі жылы Ұлттық қордан 3,6 трлн теңге к�ле-
мінде трансферт тарту жоспарланған, соның ішінде 
нысаналы трансферт – 1,6 трлн теңге. Қара жат 
әлеуметтік маңызды және стратегиялық инфра-
құрылымдық жобаларды қаржыландыруға бағыт-
талатын болады.

– Бұл – автомобиль жолдарын, жылу, газ және 
сумен жабдықтау желілерін, инженерлік желілерді 
жаңғырту, сондай-ақ «Жайлы мектеп» және «Ауылда 
денсаулық сақтауды жаңғырту» ұлттық жобалары 
аясында бірқатар әлеуметтік нысан салу. Бұл іс-
шаралар Мемлекет басшысының тапсырмаларын 
орындау шеңберінде және «AMANAT» партиясының 
сайлауалды бағдарламасының міндеттеріне сай 
келеді, – деді А.Бейсенбекұлы. 

Бюджет шығыстары 2023 жылмен салыстырғанда 
1,5 трлн теңгеге ұлғайып, шамамен 24 трлн теңгені 
құрайды. Атап айтқанда, бюджет шығыстарының 
негізгі үлесі әлеуметтік салаға тиесілі және 2024 
жылғы бюджет шығыстарының 40 пайыздан ас та-
мына тең. 2024 жылға әлеуметтік т�лемдерге арнал-
ған шығыстар 5,3 трлн теңге, халықтың табысын 

арттыру бағдарламасын іске асыру үшін 2024 жылы 
3,5 трлн теңге к�зделген. Сонымен қатар бюджет 
қаражаты білім және денсаулық сақтау, экономика, 
кәсіпкерлік және �неркәсіп, спорт, туризм және 
мәдениет, к�лік саласы, тұрғын үй-коммуналдық 
шаруашылық және басқа да салаларды дамытуға 
бағытталады.

«Қазақстан Республикасының Ұлттық қорынан 
2024–2026 жылдарға арналған кепілдендірілген 
трансферт туралы» заң жобасын Ұлттық экономика 
вице-министрі Азамат 2мрин таныстырды. Ол 
кепілдік берілген трансферт м�лшері 2024 жылы 
барреліне 43,4 АҚШ долларын, одан кейінгі 
жылдары барреліне 40,2-41,8 АҚШ долларын құрай-
тын бюджеттік ережелерге сәйкес кесімді бағамен 
анықталатынын атап �тті.

– Осы ретте Ұлттық қордан б�лінетін қаражат-
тардың м�лшерін қысқарту және оның валюталық 
активтерін 2030 жылға қарай 100 млрд АҚШ дол-
ларына дейін жеткізу мақсатын ескере отырып, 
Ұлт тық қордан кепілдендірілген трансферт жыл 
сайын 2 трлн теңге м�лшерінде айқындалды. 
Сондай-ақ Ұлттық қор параметрлерінде 2024 жылғы 
1 қаңтардан бастап іске асырылатын «Ұлттық қор 
балаларға» жаңа әлеуметтік бағдарламасы бойынша 
балаларға т�лемдер міндеттемелері ескерілді, – деді 
А.2мрин.

ЖАҢА ЗАҢ ЖОБАЛАРЫ 
ТАНЫСТЫРЫЛДЫ

Мәжілісті� )аржы және бюджет комитетінде «2024–2026 жылдар�а арнал�ан рес-
публикалы& бюджет туралы» және «)аза&стан Республикасыны� ;лтты& &орынан 2024–2026 
жылдар�а арнал�ан кепілдендірілген трансферт туралы» за� жобалары таныстырылды. 
Отырыс&а )аржы және бюджет комитетіні� т�ра�асы Мәди Тәкиев жетекшілік етті. 

Жиынға 60-тан астам елдің үкіметтік шенеуніктері, федерация 
�кілдері мен ғалымдары, сондай-ақ қазір Дүниежүзілік этноспорт 
конфе дерациясына кірген елдердегі арнайы мекеме лерден  24 �кіл 
келді. Сондай-ақ саммитке Дүниежүзілік этноспорт конфе-
дерациясының президенті Наж мед дин Біләл Ердоған мен  
<збекстан Республикасы Жастар саясаты және спорт министрі 
Адхам Икрамовтың арнайы шақыртуымен Қазақстанның Туризм 
және спорт вице-министрі Сәрсен Құранбек пен Қазақстан Ұлттық 
спорт қауымдастығының президенті Исламбек Салжанов та қа-
тысты.

Саммит аясында Жоғары деңгейдегі министрлер алқасы, 
этноспорт фестивалі және Дүниежүзілік этноспорт конфедерациясы 
мүшелерінің VI кез десуі сияқты маңызды іс-шаралар ұйымдас-
тырылды.

Талқылаулар �ткен келелі жиындарда ұлттық спорт түрлерін 
дамыту және оның ауқымын кеңейту мәселелері қозғалып, нақты 
ұсыныстар айтылды. Жиында арнайы с�з алған Қазақстан  Ұлттық 
спорт қауымдастығының президенті Исламбек Салжанов саммитке 
қатысушыларды келесі жылы Қазақстанда �тетін V Дүниежүзілік 
К�шпенділер ойындарына шақырып, бірқатар мәселені к�терді.

«2лемдік тәжірибеге сүйенетін болсақ, қандай да бір спорт түрін 
жоғары деңгейге к�теру үшін ең алдымен оны регламенттеп, ере-
жесін жасап, жетілдіру қажет. Онсыз ешқандай спорт тиісті дең-
гейде дамымайды.

Сол секілді түркітілдес мемлекеттер жиналып, ұлттық спорт 
түрлеріне ортақ ереже бекітіп, нор мативтік базасын қалыптастыру 
арқылы болашақта ұлттық спорттың бір түрін Олимпиада ойын-
дарының бағдарламасына кіргізсек, баршамыздың ортақ жеңісіміз 
болар еді.

Сондықтан Бүкіләлемдік этноспорт конфе дерациясына мүше 
барлық мемлекет жұдырықтай жұмыла алға қойған ортақ мақсат-
тарымызға жетеміз деген үміттемін», – деді Қазақстан  Ұлт тық 
спорт қауымдастығының президенті И. Салжанов.

Наурызбек САРША

ХАЛЫҚАРАЛЫҚ 
ЭТНОСПОРТ САММИТІ 

ӨТТІ
Б(гінде Д(ниеж(зілік этноспорт конфедерациясына 

16 мемлекет м(ше. Олар: )аза&стан, )ыр�ыз Респуб-
ликасы, Т(ркия, �зербайжан, Мо��олия, Венгрия, Грузия, 
Ресей, Аргентина, Жапония, Мексика, Польша, )атар, 
Румыния, Тунис, Литва. Сол мемлекеттерді� &атарында 
0збекстан да бар.  8-9 &ырк(йек к(ндері атал�ан мем-
лекетті� Хиуа &аласында Халы&аралы& этноспорт саммиті 
�тті. 
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Партияның «Ұлттық мұра» жоба-
сы аясында Жазушылар одағымен 
бір лесіп �ткізіп келе жатқан «Ұлы 
Да ла» республикалық шығарма шы-
лық байқауы осымен бесінші мәрте 
ұйымдастырылуда. 

Шығармашылық доданың басты 
мақ саты – ұлттық және рухани құн-
ды лықтарды паш ететін бүгінгі отан-
дық авторлардың шығармаларын 
қол дау және насихаттау. Сонымен 
қа тар Мағжан Жұмабаевтың шығар-
ма ларындағы ойларды жаңғырту 
ар қылы ағартушының еңбектері мен 
қай раткерлік ұстанымын �скелең 
ұр паққа дәріптеу.

Байқауға қатысушылар бес номи-
на ция бойынша бақ сынайды: «Про-
за», «Поэзия», «Драматургия», «0де-
би сын» және «Балаларға арналған 
шы ғарма». Бұдан б�лек, байқауда 
«Ма ғ жан Жұмабаевтың 130 жылды-
ғы» және «Алаш аманаты» арнайы 
жүл делері де қарастырылған.

Қатысушыларға қойылатын бар-
лық талап пен байқау шарты бел гі-
лен ген ереже мәтіні бүгін БАҚ-тарда, 
пар тияның ресми сайтында, әлеу мет-
тік желілердегі парақшаларында жа-
рия ланады. 

Шығармалар 11 қыркүйектен бас-
тап, 10 қарашаға дейін қабылданады. 
Ере жеге сай еліміздің барлық �ңірін-
де гі партияның аймақтық филиал да-
рында ұйымдастыру комитеттері құ-

рылады. 0рбір аймақтық ұйым дас-
тыру комитеттерінде байқауға қа ты-
су шылардан шығармаларды қа был-
дап алатын арнайы электронды ме-
кенжайлар ашылды.

Осыған орай, келіп түскен шы ғар-
маларды аймақтардағы ұйымдастыру 
комитеттері ереженің талаптарына 
сәйкес тексеріп, партияның Орталық 
ап паратында құрылған Респуб ли-
калық ұйымдастыру комитетіне жол-
дайды. ;з кезегінде аймақтардан 
ке ліп түскен шығармаларды Рес пуб-
ли калық ұйымдастыру комитеті тек-
серістен �ткізіп, арнайы бүркеншік 
есім мен аikyn.kz сайтынан ашылған 
«Ұлы дала» байқауы айдарында күн-
делікті жариялап отырады. Қызы ғу-
шылық танытқан кез келген оқырман 
шығармалармен сол жерден таныса 
алады. 

Айта кетейік, байқауға 20-45 жас 
ара лығындағы авторлар қатыса ала-
ды. Келіп түскен жұмыстарды байқау 
ко миссиясы 13-20 қараша аралы ғын да 
қарайды. Байқау нәтижесі «Тәуел сіздік 
күні» қарсаңында қоры тын дыланып, 
салтанатты іс-шарада жеңім  паздарға 
марапаттар тап сы ры лады.

Еске сала кетейік, «Ұлы дала» 
бай  қауы былтыр Ұлт ұстазы, Алаш 
ар дақтысы Ахмет Байтұрсынұлының 
150 жылдығына және жазушы Мұхтар 
0уезовтің 125 жылдығына арналған 
болатын.

«ҰЛЫ ДАЛА» 
БАЙҚАУЫ БАСТАЛДЫ

Ауыл – елдің тірегі. Ауыл дамыса ел 
да миды. Себебі ауылда тіршілік бар, бе-
реке бар. Т�рт түлігін түлетіп, егістігін 
жай   қалтып, шаруасын �рге сүйреп отыр-
ған ауыл – бүтін бір елдің асыраушысы, 
қай наған еңбектің және ұлттық руха ният-
тың қайнар к�зі іспетті. Сондықтан да 
ауыл ды экономиканың сүйреуші күші 
деу ге болады. Бүгінде сол ауылда отырып 
мал ұстаған шаруалардың арқасында Қа-
зақ стан ет пен астықты экспортқа еркін 
шы  ғарып отыр. Дегенмен ауылға да қолдау 
ке рек. 0сіресе шаруалар үкіметтің қол-
дауы на қашанда мұқтаж. Осы мақсатта 
«Ауыл аманаты» жобасы іске қосылды. 

ПАЙЫЗЫ Т�МЕН НЕСИЕ – 
ЕЛГЕ НЕСІБЕ

Бағдарламаның басты жемісі – ха-
лыққа берілетін 2,5 пайыздық жеңілде тіл-
ген несие. Бұл несие ауыл халқының әл-
ау қатын жақсарту, табысын арттыру мақ-
са тында беріледі. Несиені жеке кәсіп ие-
лері жекелей де ала алады. Немесе бір 
ауыл дың бірнеше тұрғыны бірігіп, ауыл-

дық тұтынушылық кооперативін құру 
ар   қылы да алуға мүмкіндік бар.

– Бағдарламаға қатысушыға қойыла-
тын талаптар да �те қарапайым. Бірін ші-
ден, ауыл тұрғыны болуы керек. Екіншіден 
ке пілге қоятын жылжымайтын мүлкі 
бол уы тиіс. Бағдарлама бойынша түскен 
әр �тінішті арнайы комиссия қарайды. 
Бағ дарламаға жұмыссыздар, к�п балалы 
от басылар, атаулы әлеуметтік к�мек алу-
шы лар, мүгедектігі бар тұлғалар қатыса 
ала ды. Жұмыссыздар мен к�п балалы от-
ба сыларға, мүгедектерге басымдық бе рі-
леді, – дейді AQJAIYQ әлеуметтік кәсіп-
кер лік корпорациясының Басқарма т� ра-
ғасы Бақдәулет Ибраимов.

 БҚО-да жоба мамыр айында басталған. 
Бүгінгі күнге дейін жоба аясында 631 �ті-
нім мақұлданған. Ал 347 адам 2,5 пайыздық 
не сиені алған. Несие 5-7 жылға беріледі. 
Не сиені алған соң оны игеруге деп 1-1,5 жыл-
ға каникул беріледі. Мұндағы мақсат – 
шаруашылықты енді қолға алған кәсіп 
ие сіне аяққа тұрып кетуге уақыт беру. 
С�й тіп, несиемен басталған шаруадан ал-

ғашқы несібесін к�ргенше мемлекет қол-
дау к�рсетіп, жетелеп отырады. Биыл 
жал пы сомасы 2,2 миллиард теңгеге несие 
бе ріл ген. Несие алған кәсіпкерлердің к�бі 
сүтті бағыттағы ірі қара малын �сіруге ниет 
білдіріпті. 

– Несие алғандар қатарында наубай-
ха на, фастфуд жасап сататын дүңгіршек, 
сұлу лық салоны, тігін цехына қажетті құ-
рал-жабдық аламын деп �тінім бергендер 
де бар. Бұл �тініштерді комиссия қарап, 
бү гінде мақұлданды. Қазіргі уақытта қал-
ған �тініштерді қарап жатырмыз. Ешбір 
�тініш қараусыз қалмайды, – дейді AQ-
JAIYQ әлеуметтік кәсіпкерлік корпорация-
сы ның Басқарма т�рағасы Бақдәулет 
Иб раи мов.

АЛҒАШҚЫ �НІМДЕР 
САТЫЛЫМҒА ШЫҚТЫ

Жобаның негізгі мақсаттарының бірі – 
ішкі нарыққа қажетті азық-түлік �німдерін 
шығару. Қазір қалада «Ауыл аманаты» 
бағ   дарламасы аясында дайындалған �нім-
дер сатылымға шыға бастады. Биылғы 
күз  дің алғашқы жемісін халық алып та 
үл гер ді. Бұл туралы AQJAIYQ әлеуметтік 
кә сіп керлік корпорациясының Басқарма 
т�рағасы Бақдәулет Ибраимов толығырақ 
айтып берді. 

– Шаруалардың �німдері енді «Шың-
ғыр лауАгро» ауылдық тұтынушылық коопе-
ративінің дүңгіршегі арқылы сатыла бас-
тады. Дүңгіршекте Қарат�бе ауданынан 
«0демі-М�лдір» ауылдық тұтынушылық 
кооперативінің ұннан жасалған �німдері, 
жар тылай фабрикаттары, Теректі ауда ны-
нан «Каунаева» жеке кәсіпкерінің �сірген 
к�к�ністері, «Аманғалиев» жеке кәсіпкері 
бастаған құс фабрикасының жұмырт қа-
лары, «Алимов» жеке кәсіпкерінің �сірген 
бройлері, Бәйтерек ауданынан «Буштер» 
шаруа қожалығының құлпынайы, Шың-
ғыр лау ауданынан «ШыңғырлауАгро» 
ауыл дық тұтынушылық кооперативінің 
тар тылған еті және тағы да басқа �німдер 
ұсы нылған, – дейді ол.

«Ауыл аманаты» бағдарламасына қа-
ты суға ниеттілер к�п. Соның ішінде �те 
жо  ғары белсенділік танытқан аудандар 
бар. Атап айтсақ, Бәйтерек ауданы, Ақ-
жайық ауданы және Сырым ауданының 
хал қы жоғары белсенділік к�рсеткен. 

Облыс әкімі Нариман Т�реғалиев 
жуыр  да осы «Ауыл аманаты» жобасы ая-
сын  да жұмысын жүргізіп тұрған жоба лар-
мен танысты. Сондай жобаның бірі Да-
риян ауылдық округінің тұрғыны Максим 
Буштердің бақша құлпынайлары. Кәсіп-
кер несие алып, жылыжай салып, к�шеттер 
мен тоңазытқыш салып алыпты. Биыл 
жар ты гектар жерге құлпынай, жарты гек-
тар жерге таңқурай еккен. Бұл құлпынайлар 
қазір AQJAIYQ әлеуметтік кәсіпкерлік 
кор порациясының әлеуметтік маңызы бар 
азық-түлік дүкендерінде сатылуда. 

Жобаның тағы бір мақсаты – халықты 
са палы азық-түлікпен қамту әрі азық-тү-
лікті т�мен бағамен сату. Бүгінгідей қым-
бат шылық қысқан заманда нан, сүт, ет, 
жұ мыртқа, май секілді күнделікті тұтына-
тын �німдер арзан бағада сатылса, соның 
�зі – халыққа үлкен к�мек. 

Жанат ҚАЙЫРҒОЖИНА,
Батыс Қазақстан облысы

«АУЫЛ АМАНАТЫ» 
ЖЕМІСІН БЕРІП ЖАТЫР

БАСЫМ БАҒЫТТАРДЫ ЖҮЗЕГЕ 
АСЫРУ ЖОЛДАРЫ ТАЛҚЫЛАНДЫ

«AMANAT» партиясы 
останай 
об  лысты� мәслихаты депутатты� 
фрак  ция сыны� кезекті отырысы 
�тті. Бас�осуда Мемлекет бас шы-
сы ны� «"ді лет ті 
аза�станны� эко-
но микалы� ба$дары» атты Жол дауы-
ны� басым ба $ыт тарын ж'зеге асы-
ру жолдары  тал�ыланды. 

Партияның Қостанай облыстық фи-
лиа лы т�рағасы Бибігүл Аққожинаның 
ай туынша, Мемлекет басшысының жыл 
сайын ғы Жолдаулары қоғамымыздың 
�р кендеуі мен әл-ауқатын жақсартуға 
ба ғытталған жаңа міндеттерді жүктейді.  

«Біз Президент жүргізіп отырған 
идея ларды белсенді түрде іске асыруға 
тиіс піз. Мемлекет басшысы к�рсеткен 
ба   ғыттан ауытқымай, оң �згерістерге 
бас тайтын нақты тапсырмаларды орын-
дау ға дайын болып, тек алға ұмтылуымыз 
қа жет. Бұл орайда, «AMANAT» партия-
сы ның Қостанай облыстық мәслихатын-
да ғы депутаттық фракция мүшелеріне де 

зор жауапкершілік жүктеліп отыр» , – де-
ді Бибігүл Аққожина. 

;з кезегінде с�з алған Қостанай об-
лы сы Қоғамдық кеңесінің т�рағасы, 
«То был» СПК» АҚ басқарма т�рағасының 
орын басары Серік Бектұрғанов Мем ле-

кет басшысы биылғы Жолдауда халықтың 
әл-ауқатын к�теруге, тұрмыс жағдайын 
жақ сартуға, елдегі �ндіріс орындарын 
да мыту мен экономиканы нығайтуға 
ерек ше тоқталып �ткені �згерістерге бас-
тар бағдар екендігін баса айтты. 

«Алдағы жылдан бастап ең т�менгі 
жа лақы м�лшері 85 мың теңге болатынын 
атап �тті. Бұл 1,8 млн адамдардың жала-
қы сының к�беюіне ықпал етеді деген с�з. 
Жағымды жаңалық 350 мыңдай бюд жет-
тік қызметкерлерді де үлкен қуа ныш қа 
б�леді. Сондай-ақ Үкіметке «AMA NAT» 
пар  тиясымен бірлесіп «ҚАРЫЗСЫЗ ҚО-
ҒАМ» жобасын іске асыруды ерекше 
атап �тті. Бұл бастаманы әрі қарай жал-
ғас тырып, халықты қаржылық негізде 
сауат тандыру жұмыстарын кең ауқымда 
жүргізуді тапсырды. Бұл алдағы уақытта 
біз үшін алдымызда �те үлкен міндет тұр 
дегенді білдіреді. Барлығы халықтың қа-
мы», – деді Серік Бектұрғанов.

Отырыс соңында «AMANAT» пар-
тия   сының Қостанай облыстық мәс ли ха-
тының депутаттық фракциясының ал да-
ғы жұмыс жоспары ортаға салынды. 

«AMANAT» партиясы дәст'рлі «)лы дала» республикалы� 
шы$армашылы� бай�ауыны� бастал$анын хабарлайды. Биыл 
әдеби конкурс Алаш �оз$алысыны� �айраткері, а�ын, �аза� 
әдебиетіні� жары� ж+лдызы – Ма$жан Ж+мабаевты� 130 
жылды$ына орайластырылып отыр. 

К�п ұзамай-ақ 2 аптадан соң Ай-
на тас ауылы тұрғындарының сұрауы-
мен ауызсу құбыры тартылды. Тұр-
ғын  дар мәселенің оң шешімін тап қа-
нына дән риза. 

Еңбекші ауданының тағы бір тұр-
ғыны кезекті қоғамдық қабылдауға 
ке ліп, Достық шағын ауданы к�ше-
лері нің ойдым-ойдым екенін айтып, 
арыз данған. Тұрғындар атынан �ті-
ніш білдірген Қайрат Ақпанбердінің 
сұра нысы к�п ұзамай шешімін тапты. 
Жер гілікті партия филиалының  
жыл дам әрекет етуі нәтижесінде 10 
күн де жол салынып, тұрғындар алғы-
сын білдірді. 

Назгүл НАЗАРБЕК,
Шымкент қаласы 

МӘСЕЛЕ ОҢ 
ШЕШІМІН ТАПТЫ

«AMANAT» партиясы Шымкент �аласыны� Е�бекші ауданды� 
партия филиалыны� �о $амды� �абылдау б�лмесіне келген 
ай натасты� Бахыт С' лей менов  к�ше т+р$ындары атынан �ті-
ніш білдірген болатын. Ол �з �тінішінде су �+бырларын салып 
беруін �тінген. Е�бекші ау данды� филиалыны� Ат�арушы 
хат шысы Г'лжайна Жар тыбекова �тініш иесіні� мәселесі 
бойын ша Е�бекші ауданыны� әкімі Досбол К'здікбай+лына 
хат жолдады.

Ел 'кіметі ауылды� әлеуетін арт тыру ды ма�сат т+тып отыр. Б+л ба $ытта 
бірнеше жоба ж+мыс істеуде. Со ларды� ішінде биыл жа�а жылдан кейін 
іске �осыл$ан «Ауыл аманаты» жо басы алыста$ы а$айынны� �шкен 'мі тін 
�айта оят�андай. "сіресе кә сіп ашып, �з к'німді �зім к�рсем деп ж'рген ауыл 
хал�ы 'шін б+л жа�алы� с'йін шідей естілді. 
азір ел сенімі а�та лып, 
шаруаларды� ісі о�алып, ба$  дарлама �з жемісін бере бас та ды. 
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Соңғы жылдары Ішкі істер 
министрлігі құқық қорғау сала-
сының бірнеше сатысында тіс-
қаққан әрі жемқорлықпен күрес 
саласында әжептәуір тәжірибесі 
бар Марат Ахметжанов басқарды. 
Бұған дейін Бас Прокуратурада 
біраз тер т'гіп, Жемқорлыққа қар-
сы күрес агент тігінің тізгінін ұста-
ған ол ха лыққа мейлінше жа қын әрі 
«Ашық үкі мет» қағи дасын қатаң 
ұстану қа  жеттігін айтып, жұртқа 
үміт сый лады. Содан бері де Ішкі 
істер ми нистрлігінің мақ таудан г'рі 
сын-пікірдің ас тында қалған сәті 
к'п. )сіресе, жем  қорлыққа қа -
тысты к'рсет кіштің арасында да 
к'ш бастап жүретін ведомствоға 
пара қорлық пен күрес саласында 
білген-түйгені к'п кадр дың бас-
шылыққа баруы оянған үмітті жан-
бай жатып қайта с'ндірді. Оның 
себебі де жоқ емес. Себебі полиция 
басшысының қа был дауына отстав -
кадағы ардагер лер айлап жазыла 
алмай жүрсе, соңы Шым   кенттегі 
халықтың шы рылын есту   ден қа -
шып кеткен министр ретінде есте 
қалды. 

УЧАСКЕЛІК ПОЛИЦЕЙ – 
САЙЛАНБАЛЫ ЛАУАЗЫМ
Одан бұрынғы министрлер де 

құқық қорғау органдарын қайта 
жасақтау, штат санын қысқарту 

секілді оңтайландыру жұмысын 
жүргізгені мәлім. Бірақ 'зіндік 
бағыты қалыптасқан жүйені 'зге р-
туден кейін де сыннан к'з аш-
пайтын құқық қорғау қызмет кер-
лерінің біліктілігі туралы жиі 
ай тылып келеді. Отставкадағы по-
лиция полковнигі, заң ғылым-
дарының кандидаты Елеужан 
Серімов «Полиция 'зін-'зі қорғай 
алмайтын ең осал орган. Заңмен 
қорғануы заңда қарастырылмаған. 
Бетіне зәр шашсаңыз да, жауапқа 
тартылмайсыз. Бейнетаспаға түсі-
ріңіз мейлі, әлеуметтік желіге са-
лыңыз мейлі, ата-бабасының түп-
тұқиянына дейін түгін қалдыр май 
түгендеп беріңіз мейлі, ол үшін 
сізге түк болмайды. Атып тастаса 
да бар кінәні 'здеріне артып қоя-
мыз», – деп ашынады. Оның се-
бебін Елеужан Елемесұлы со цио -
л о  г и я л ы қ  з е р т т е у л е р м е н 
тү                    сін            ді   реді. Айталық, қазір тұрғын-
 дардың 50  пайызы полиция 
қызметіне сенімсіздікпен қарайды 
екен. Мәселен, тұрғындардың 
42 пайызы 'тініш айтқан ісі аяқсыз 
қалғаны үшін, 34 пайызы – істі 
ж'нсіз созбаққа салу, 18 пайы зы – 
мәселеңді негізсіз қайтару және 
3 пайызы парақор поли  цей лер 
барын алдыға тартқан. Бұған лауа-
зымын асыра пайдалану, қыл-
мыстық әрекеттерге бару, жүген -
с і з д і к  п е н  з а ң с ы з д ы қ т а р д ы 
қо   сыңыз. Осылай деген ол құқық 
қорғау қызметкерлерінің жүріс-
тұрысын заңмен баяғыда-ақ тү-

зетіп болғанымызды айтады. Ендігі 
жұмыс олардың халықпен қарым-
қатынасын орнатуда болып тұр. 
Бұл үшін бұрыннан айтып келе 
жатқан «жұртқа жақын полиция» 
қағидаты с'з жүзінде емес, іс жү-
зінде орындау міндеті тұр.

«Реформаға, экспериментке 
к'не беретін елміз ғой. Кезінде 
учаскелік полиция инспектор-
ларын орамдық полицейлерге 
ауыстыру туралы ұсыныс жасалды. 
Бұның маңызды ерекшелігі – 
учаскелік полиция инспекторла-
рын тұрғындардың 'здері сайлап 
алуында жатыр. Заңда солай. Учас-
  келік полиция инспекторы та  -
ғайындалмалы емес, сайланбалы 
лауазым. )р үйдің 'з учаскелік 
дәрігері болатыны секілді, әр ау-
ланың да тұрғындар арасынан таң-
далып алынған 'з  учаскелік 
инспекторы болуы тиіс. Оның 
ұтым     дылығы сол, полицейдің 
аула   дағы тұрғындарды етене жақ-
сы білуінде, олардың қарым-қа-
тынастарынан туындайтын барлық 

мәселелерге қанық бо луын    да. 
Президент үнемі к'теретін тақы-
рып отбасылық зорлық-зомбы-
лықты болдырмау учаскелік поли-
ция инспекторы қызметінің бір 
қыры. Ендеше оның қызметі аума-
ғында қылмыс жасырын жа сала 
бермейді деген с'з бұл. Тек 'з 'кі-
леттігі шегінде олардан дау ларды 
шеше білу дағдысын мең геруді та-
лап етсеңіз болғаны. )уел ден сай-
ланбалы лауазым екенін поли ция 
депар таменті білсе де, білмей-
тіндей сыңай таныта ды», – дейді 
Елеужан Серімов. 

�З БИДАЙЫН �ЗІНЕ 
ҚУЫРТҚАНМЕН БІРДЕЙ
Мәжіліс депутаты Абзал Құс-

панның айтпағы да осы. Оның 
айтуынша, егер мемлекет салаға 
реформа жасауды министрліктің 
'зіне жүктейтін болса, кезекті рет 
қателікке жол беріледі. Яғни ке -
шегі және бүгінгі айтылып келе 
жат қан сын-пікірлер қайталана 
береді. «Басқа күштік құрылым-

дардан қарағанда халықпен етене 
жұмыс істейтіндіктен, салаға қа-
тысты реформаны министр ліктің 
'зіне емес, қоғам 'кілдеріне тап-
сыру керек. Қоғамға қажет поли -
цейді халық 'зі таңдау керек. )йт-
пегенде осыған дейін істелген 
ре   форманың барлығы артық 
'кілеттік пен жалықысын 'сіруден 
әріге аспады», – дейді депутат.

Maqsut Narikbayev University 
Құқық жоғары мектебінің аға оқы-
тушысы Нұрлан Ниеттулаев болса 
құқық қорғау  қызметінде шешімін 
таппаған мәселе шаш етектен 
екенін жеткізеді. Олардың қата-
рында кадрлардың сапалық к'р-
сеткіштері, дербес құрылым дар дың 
қызметіндегі 'зара үй ле     сімділіктің 
т'мендігі де бар. «Соң ғы жылдары 
аймақтардағы ре             зо нансты істердің 
астарында жо    ға     рыда аталған мән-
жайлардың да р'лі ерекше бол-
ғанын ескеру керек. Атап айтқанда, 
ерте про филактиканың дұрыс 
ұйым дас тырылмауы, қызме тіне 
немқұ рай лы қарайтын кадрлар-
дың к'птігі ішкі істер органдарының 
қызме тіне кері әсерін тигізіп отыр. 
Оған қоса, бұл құрылым әдетте-
гінше 'з қызметіндегі ашықтыққа 
қол жет кізуге жасанды кедергі лерін 
заң намада бекітуге мүдделі екен дігі 
де мәлім. Адам құқықтары мен бос-
тандықтарын шектеуге бай ла нысты 
едәуір мүмкіндіктері бол ғандықтан, 
қоғам да бұл органның қызметі 
жайлы жеткілікті ақпарат алуға 
мүдделі де құқылы екендігін ескеру 
керек. Алайда әралуан се бептерге 
бола әлі күнге дейін ішкі істер 
органдары туралы ақ параттар жет-
кілікті деп айтуға келмейді. Олар-
дың қызметіне қо ғамдық ба қылау 
орнату жоқтың қасы», – дей ді 
заңгер. 

Жақында Президент к'ргені 
к'п, түйгені мол, осы саланың 
оты  мен кірген тағы бір білікті 
кадр ды басшылыққа қойды. Бас-
шылық құрамның жиналысына 
қатысқан Мемлекет басшысы 
алдыңғы министрдің жұмысын оң 
бағалап, елдегі цифрлық техно-

логияларды енгізу, жол қозғалысы 
ережелерін бұзу фактілерін жедел 
тіркеу, сондай-ақ полиция жұмы-
сының ашықтығын қамта масыз 
ету сынды бастамаларына тоқ-
талды. Алайда одан басқа жұмысты 
оңдыра алмағаны да айтылмай 
қалған жоқ. Айталық, сервистік 
полиция с'з жүзінде ғана болмаса, 
іске жүзінде іске асқаны байқал   -
май ды. Қоғам 'кілдері құқық қор -
ғау саласындағы ашықтықты аң -
ғарып та үлгермеді десек бола ды. 
Оның анық дәлелі сол, әлеу меттік 
желіде де, түрлі инстанция ларға 
жіберілген талап-арыз   дардың арт-
қанынан анық к'руге болады. 
Тіпті, жәбірленушілердің талап-
арызы аяқсыз қалып, к'птеген 
істің ашылмай жатып жабылғаны 
к'п. «Балалар жылы» деп жария  -
лан ған жылы кәмелетке толма  ған-
дардың құқықтарын қорғау ста  -
тистикасы биыл да нашарлады. 
Dс     келең ұрпақтың құқықтық 
сауат  тылық деңгейінің 'спеуі-
нен-ақ ақпараттық-түсіндіру жұ-
мыс  тары да сәтсіз аяқталғанын 
бай қау  ға болатындай. Отба сы              -
лық-тұрмыстық зор лық-зом-
былық бойынша атқарылған про -
фи  лактикалық жұмыс та нә  тиже 
к'рсетпеген. Себебі әртүр лі қо-
ғамдық ұйымдар мен сенім теле-
фондарына хабарласқан тұр   мыс-
тық зорлық-зомбылық құр бан      дары 
да артпаса, кемімеген. Алаяқ-
тармен күрес шарасы жемі сін 
беріп, жол-к'лік оқиғалары ның 
ал дын алу жұмысы айтарлық тай 
жақсарды деуге дәлел таппай 
қиналамыз. Ал 'ңірлік департа-
менттердегі непотизмнің жоғары 
деңгейі мен сыбайлас жемқор лық-
қа қатысты деректер де ауық-ауық 
айтылып, құқық қорғау қызмет-
керлерінің қызметтік 'кі лет тігін 
пайдаланып қылмысқа барғаны, 
вандализмге жол бергені туралы 
жаңалықтар ақпарат 'рісін басып 
алды. Ендеше күштік құры лымға 
қажет 'згеріс жұрт к'зінен жа-
сырын жасалса, құрдымнан шы ғар 
күн алыс секілді.

Ішкі істер саласы мамандарыны� о� имиджін �алыптастыру 
�шін к�птеген реформа жасалды. Шыны керек, б�л сала�а 
басшылы� еткендерді� барлы�ы да полицейлерді� ж�ріс-
т�рысынан бастап киген киімдеріне, с�йлеген с�здеріне дейін 
�згертуге әрекет етті. $йткенмен, т�бегейлі �згеріс әкеледі деген 
министрлерді� баста�ан істі со�ына дейін жеткізбегенін де к�з 
к�рді.  

АҚШ-АҚШ-қақа АПАРАР ЖОЛ АПАРАР ЖОЛ

Бірнеше ай бұрын Ақ үй ше-
караны заң сыз кесіп 'ткендерді 
бірден депортация жасауға мүм  -
кіндік беретін ереже қабылдаған. 
Бірақ жаңа тәртіп күшіне енбей 
тұрып, он мыңдаған мигрант елге 
кіріп үлгереді. Штаттардың к'бі 
н'пір халықты қайда орналас   ты  -
рарын білмей бастары қатты. Тіпті, 
Нью-Йорк мэрі мигранттар үшін 
мектептердің спорт залдарын бо  -
сатып бер ген. Ал республикашыл 
штаттар Бай деннің жұмсақ миг  -
рациялық саясатына қарсылық ре -
тінде мигранттарды демократтар 
басқа   ратын 'ңірлерге лек-легімен 
тоқтаусыз жі берді. Салдарынан 
кейбір 'ңір оларды сыйдыра алмай 
әлек болды. Мәселен, Нью-Иорк 
шаһардағы 900 орындық тарихи 
қонақ үйді босқындарды қабыл  -
дайтын орталыққа айналдырды. 
Бірақ мұның 'зі мәселені шешкен 
жоқ. Қала мэрі ата-аналардың қар-
  сылығына қарамастан миг   рант  тар-
ды мектептердің спорт залдарына 
орналас   тырды. Ал жергілікті ха-
лықтың бір б'лігі келімсектердің 
к'бейіп кеткеніне және қомақты 
қаржының оларға жұмсалып жат-
қанына наразылықтарын ашық 
білдірді. Американың үшінші ірі 
қаласы саналатын Чикаго да Мек-
сикамен арадағы шекара  сынан 
жет кен мигранттарды игере алмай 
жатыр. Босқындардың бір б'лігі 
тіпті орын жоқ болғандықтан 
полиция б'лімшелеріне де түнеген. 
АҚШ-қа басын қатерге тігіп, тар 
жол тайғақ кешіп жеткен босқындар 
елдеріне мүлдем қайтқысы жоқ. 
Егер к'ші қон полициясы оларды 
депортация жасаса 5 жыл бойы 
АҚШ-қа қайтып кіре алмайды. 
Шекараны заңсыз кессе жазаға 
тартылады. Бірақ миграциялық 
тәртіпті қатаңдақтан жаңа ереже 
күшіне енгелі шекараны заңсыз 
кесіп 'ту екі есе азайғанымен тоқ-
таған жоқ. 

ШЫТЫРМАНҒА 
ТОЛЫ САПАР

Алда қандай қауіп күтіп тұр-
ғанын білсе де, қазақстандықтар 
Мексика арқылы Америкаға жап-
пай кетіп жатыр. Біз ма   қаламызға 
кейіпкер іздеп отырып, теле грам-
дағы «Амери  каға Мексика арқылы 
бару» чатына қосылдық. Бұл жерде 

мыңға жуық отандасымыз жина-
лыпты. К'бісі Мексикаға билет 
алып, жолға шығуға дайын отыр. 
Арасында Америкаға жетіп, жұмыс 
істеп жүр гендері де бар. 

– Егер Америкаға Мексика 
арқылы бару қауіпті деп қарасаңыз 
ол дұрыс емес. Қауіп барлық жерде 
бар. Мен Мексикаға жолға шығуға 
дайындалып жүрмін. Жолды жақсы 
білемін. Бұған дейін Америкада 
болғанмын. Сондықтан жалғыз 
жолға шығудан қорық паймын. 
)пкем бала-шағасымен Мексика 
арқылы Америкаға кеткен. Жол 
жүруге билеттен б'лек 6 мың доллар 
керек. Негізі ақшаны есепшотта 
ұстаған дұрыс. Арғы жақта та ныс-
тарыңыз болмаса, бұдан да к'бірек 
қаржы алып шыққаныңыз дұрыс. 
Себебі Америкада пәтерді ұзақ 
мерзімге, қымбат бағаға жалға бе-
реді. Тамаққа да біраз шығын да-
ласыз. Қазір интернетте Мек сикаға 
бару туралы барлық ақпарат бар. 
Бастысы, Америкада жұмысқа 
тұрғанша жететін қалтаңызда қар-
жы болуы керек. Егер жұмыс та-
былмаса, АҚШ ұнамаса, елге қай-
тып кетуге де болады. Бірақ екінші 
рет Америкаға кіру мүм  кін дігінен 
айырыласыз. К'бі Амери  каға 
үйреніп кеткеннен кейін, елге қайт-
  қың келмей қалады дейді. Сондық-
  тан мен бірінші 'зім ви  засыз барып, 
кейін ата-анамды гринкартамен 
Америкаға алдырғым келеді. )рине, 
оған дейін жағ дайымды жасап 
аламын. Ол жақта жұмыс істесең 
күніне кемі 200 дол лар табуға бо-
лады. Бала кезде Амери  када тұруды 
армандай   тынмын. Сондық   тан осы 
мақ сатыма жетуім керек. Кейін 
бала ларымның да болашағы бар оқу 
орындарында оқығанын қалай-
мын, – дейді Аслан Айдаров. 

Ал астаналық Мақсат Сматов 
отбасымен Америкада тұрмақшы. 
Ол бұған дейін бірнеше мәрте 
гринкартаға тапсырып к'ріпті. 
Бірақ жолы болмаған. 

– )йелім мені Мексикада күтіп 
жатыр. Сондықтан Америкаға 
Мексика арқылы қорықпай бара 
берген ж'н. Қаншама отбасы бала-
ларымен жұмыс істеуге кетіп жатыр. 
Бастысы, маршрутты дұрыс жоспар-
 лау қажет. Біз еріккен соң заңсыз 
шекарадан 'туге бел буып отырған 
жоқпыз. Қазақстанда 'мір сүруіміз 
қиындап кетті. Тапқан та бысым 
тамақтан артылмайды. Сонда біз 
қашан баспаналы болып, ел қатарлы 
'мір сүреміз? Үй алсақ та, оның 

ипотекасын 'мір бойы жабуымызға 
тура келеді. Сол се бепті қауіпке бел 
буып, Америкаға жолға шығып 
кеттім. Ол жақта еңбегіңді лайықты 
бағалайды. Ағылшын тілін жақсы 
білмесек те, жұмыс істеп, жағдайы-
мызды жасауға болады, – дейді 
Мақсат Сматов. 

Ал біздің тағы бір кейіпкеріміз 
Ырысжан қазір аман-есен Амери-
каға жетіпті. Оның айтуынша, 
АҚШ-қа Мексика арқылы бара-
тындарға арнайы делдалдық жа-
сайтын, жол к'рсетіп беретін 
туристік агенттіктер бар. )р елде 

сондай агенттіктердің 'кілдері не-
месе құпия түрде жұмыс істейтін 
адамдар бар. Олар орта есеппен бір 
адамды немесе отбасын Мексика 
арқылы АҚШ-қа жеткі зудің жолын 
к'рсетіп, картасын жасап бергені 
үшін ғана 10 мың доллар алады. 

– Америкаға бару үшін міндетті 
түрде Pfi zer вакцинасын алуыңыз 
керек. Біз бұл вакцинаны Алма-
тыдағы бір жекеменшік клиникадан 
«алдық» деп жасаттық. Ақша сын 
т'лесеңіз болды, ПЦР тест жасап 
береді. Біз Мексикаға дейін билетті 
45 күн бұрын арзанға алдық. Екі 
адам Манагуаға бір ай бұрын билет 
алса 1 миллион 400 мың теңге 
шығады. Америкаға бару үшін виза 
ашты рып, оны күтіп қажет емес. 
Арнайы тур агенттіктердің к'мегіне 
жүгініп, Мекси каға дейін билет 
алып алсаңыз болды. Біз Милан 
арқылы келдік. Виза сұраған жоқ. 
Миланнан Ла-Романаға келіп, ары 
қарай Колумбия астанасы Боготаға 
келдік. Одан Манагуаға жетіп, 
Нораға отырдық. Бұл мемлекеттің 
барлығы Қазақстанмен визасыз 
режимде. Ал Америкаға Мексика 
арқылы 'ту оңай, – дейді Ырысжан. 

Бірақ барлығының сапары 
ойлағандай сәтті аяқталмаған. 
Елжас есімді кейіпкеріміз тур агент-
терге ақшасын қимай 'з бетінше 
Бразилияға билет алады. 

– Dзім интернеттен әртүрлі 
ақпаратты қарай отырып, алдымен 
Бразилияға бір жетейін деп шештім. 
С'йтіп, Бразилияның Сан-Паулу 
қаласына дейін билет алдым. Жо лай 
Дохада ұшаққа ауысып отыр дым. 
Елден Бразилияға жеткенімше 
жолға 45 са ғат кетті. Тіл білме ге-
німнен қатты қиналдым. Бірақ 
соған қарамастан, арзандау қона-
қүйден орын алып, дүкеннен 
бірдеңе алып жеп, жүрек жалғап 
жүріп, енді әрі қарай шығып кетер 
жол іздедім. Шығу оңай бол мады. 
Жол іздеп, бір штаттан бір штатқа 

баруға тура келді. Солай әр қаласын 
кезе жүріп, Бразилияда 19 күн 
'ткіздім. Тіл білмеймін, тамағы да 
б'лек ел, бір ұшақтан екінші ұшаққа 
отырып, қалай да Рио-де-Жаней-
роға жетсем екен деп жол іздеумен 
болдым. Одан әрі Коста-Рикаға, 
Коста-Рикадан Кан до росқа, одан 
Владималаға, одан кейін Мексикаға 
'туім керек бо латын. Dзімше 
интернет ақта рып, ізденіп ойлас-
тырған маршрутым осы болды, – 
дейді Елжас. 

Алайда Бразилиядан Мексикаға 
жетке нінше тағы он күн 'теді. 

– Тапачуладан Тынық мұхиты 
арқылы Сан-Педроға қайықпен 
11 сағатта жеттік. Кішкентай 
қайыққа адамдарды сыйғанынша 
отырғызды. Біз 25 адамдай отыр-
дық. Содан Сан-Педро қаласына 
жеттік. Сол жерде талонға кезекке 
тұрдық. Жан-жақтан әр түрлі к'п ұлт 
'кілдері жиналды. Ол жерден әрі 
қарай Рейносаға бардық. Онда да 
кезекті біраз күтуге тура келді. 
Рейноса Техас шта тымен шекара-
ласатындықтан, сол жерден Амери-
каға заңды түрде 'тпек болғанбыз. 
Оған кезек баяу жылжыды. Ара-
мызда, әсіресе, қытайлықтар мен 
орыстар к'п болды. Амери каның 
шекарашылары бізді бірден ұстап, 
тексерді. АҚШ-та әр қалада осы 
елде уақытша немесе тұрақтап 

тұруға иммигрант болып келген-
дерді қабылдап, оларға қызмет 
к'рсететін Welcom Family Center 
де ген орталық болады екен. Бізді 
сондай орталыққа апарды. Жататын 
орын болмай, түрегеліп тұрған 
кезіміз де болды, – дейді кейіп-
керіміз. 

Осылайша, Елжастың Амери-
каға жету жолы екі айға созылыпты. 
Кеткен шығыны – 11 мың доллар. 
Жолда маңдайына қару кезеп, бар 
ақшасынан айырылған сәті де, 
есірткі контрабандасына қарсы сақ-
шыларға ұсталған кезі де б олыпты. 

АЛАЯҚ АГЕНТТІКТЕР 
ПАЙДА БОЛҒАН

Қазір АҚШ-та 11 миллионнан 
астам заңсыз мигрант бар. Бұрын 

миграцияның к'шін к'рші қырғыз 
бен 'збек ағайындар бастайтын. 
Қазір бұл к'шке қосылып жат қан 
қазақтар да баршылық. Сәйкесінше, 
«Орта Азиядан Мексикаға дейін 
маршрут ұйымдастырып, виза 
жасап беремін» деген алаяқтар да 
к'бейіпті. Айталық, қырғыз стандық 
Зарина Мексикаға кетудің жолын 
іздеп, интернетте «4 мың еуроға 
виза дайындап беремін» деген түрік 
азаматымен танысқан. Жарты 
ақшасын аударып, Түр кияға бар-
ғаннан кейін алданып қал ғанын 
түсінген. Ол әділдік іздеп, Ыстан-
бұлдағы Мексика консул дығының 
табалдырығын тозды рыпты.

– Ақшаны бекер берген екенбіз. 
Мен ғана емес, бірнеше қырғыз 
азаматының алданып қалғанын 
естідім. Ыстанбұлдағы Мексика 
консулдығы Орталық Азиядан 
келгендерге виза бермейді. Dзімді 
алдап соққан Түркия азаматының 
үстінен арыз жаздым. Қазір қалай 
да Мексикаға жетіп, ары қарай 
АҚШ-қа 'тудің амалын қарас-
тырып жатырмын, – дейді ол.

Қырғыз Республикасының Ыс-
танбұлдағы кон сулдығы 40 шақ ты 
азаматтан арыз түскенін, Ыстан-
бұлдың бас прокуратурасы «алаяқ-
тық» бабы бойынша қылмыстық іс 
қозғаға нын мәлімдеді. Қырғыз-
стандық   тардың арасында қазір 

«Бішкек – Ыстанбұл – Амстердам – 
Канку» – Мексикаға апаратын та-
ны мал ту ристік бағыт тардың бірі. 
Жыл 'ткен сайын Мексикаға Эк-
вадор арқылы бара тын шетелдік 
миг ранттардың да саны артып ке-
леді. 

Кейде Мексикаға виза алған 
адам  дар Америкаға кіре алмай 
қалады. Сәуір айында Серік есімді 
азамат әйелімен және т'рт бала-
сымен бірге Мәскеуден туристік 
агент   тіктен Мехико қаласына тур 
сатып алған. Алайда олар Мексикаға 
жеткенімен, ше карадан 'те ал ма ған. 

– Алған визамыз жалған болып 
шықты. Біз оны білген жоқпыз. Екі 
сағаттан кейін бір қызметкер келіп, 
«сіздерді Мәскеуге депорта ция-
лайды» деп, билетімізді қолы мызға 
ұстатты. Мәскеу әуежайында бізді 
«алаяқтық жасадыңдар» деп айып-
тап, елімізге қайтарды. Осылай 
20 мың доллар ақшамыздан айы-
рылдық, – дейді Серік. 

«Америкаға Мексика арқылы 
бару» чатынан байқағанымыздай, 
қазір Ресейден түрлі алаяқ агент-
тіктер хабарласып, «виза жасап 
беретіндерін» айтады екен. Оларға 
алданып, қыруар ақшасынан айы-
рылып жатқандар да баршылық. 

– Азаматтардың к'бі Америкаға 
визамен келіп, заңсыз қалып қояды. 
С о н д ы қ т а н  А Қ Ш  в и з а  б е р у 
процесін қиындатып жі берді. 
Осыдан соң адамдар АҚШ-қа заң-
сыз жолмен келуге тырысады. 
Амери када заңсыз Орта Азия 
мигранттары к'п, олар жақсы 
жұмысқа орналасып, ел қатарлы 
еңбек ете алмайды. Ұсталса, кез 
келген сәтте депор тациялануы мүм-
  кін. Сондықтан АҚШ-қа грин-
картамен к'шкен дұрыс, – дейді 
туристік агенттік жетекшісі Ұлжан 
Исина. 

Гринкарта – АҚШ-тың тұрақты 
тұрғыны яки резиденті екеніңізді 
растайтын жеке куәлік. Осы құжаты 
барлар елде еш кедергісіз жұмыс 
істеп, кіріп-шығып жүре береді. 
АҚШ азаматтарымен тең оқып, 
бизнес ашып, әлеуметтік к'мек ала 
алады. Елде 5 жыл тұрғаннан кейін 
гринкарта иесіне АҚШ азамат-
тығын алуға мүмкіндік бар. Бас-
тысы, Америка заңын бұзбауы 
керек. Салықты уақытылы т'леп, ел 
аумағында к'бірек тұруға тиіс. 
Гринкарта лотереясы (Electronic 
Diversity Visa Lottery) — АҚШ-тың 
Мемлекеттік департаменті ұйым-
дас тыратын арнайы бағдарлама. 
Жыл сайын ол қазанның басы мен 
қарашаның басы ара лығында 'теді. 
Қатысу үшін арнайы сайтта 'тінім 
қалдыру керек. Жеңімпаздарды кез-
дейсоқ сандар генераторы ар қылы 
арнайы бағдарлама іріктейді. Был-
тыр гринкартаны 1 613 қазақ стан дық 
алды. Ал АҚШ аза мат тығын ал ған 
отандас тары мыз дың саны – 945, бұл 
2021 жылмен са лыстырғанда 
100 адамға к'п. 

Бірақ гринкарта жыл сайын мың 
шақты адамға ғана беріледі. Ал 
АҚШ-қа виза алу қиын. Мұндайда 
азаматтар амалсыздан «қауіпті са-
парға» бел буады. Dз арман дарын-
дағы жарқын 'мірге жету үшін...

Америка�а бару – талай жанны� арманы. Біра� А'Ш-ты� 
ви засына к�пті� �олы жете бермейді. Салдарынан со� �ы жыл-
дары Мексика ар�ылы Америка шекарасын за� сыз кесіп �ту 
фак тілері к�бейген. М�ны� ішінде �а за�станды�тар да бар. 
Аме рикадан жар�ын �мір із де ген дер ді� алды алая�тар�а ал-
данып, шекара за�ын б�з�аны �шін �сталып, депортация мен 
«�ара тізімге» ілініп те жа тыр. Тіпті, Мексикада т�рлі �атер ге 
�шырап, із-т�зсіз жо �алып кеткендер де бар екен. Біра� миг-
ранттарды� за� сыз к�шін �ауіп пен �атер то�тата алмай отыр.

ІШКІ ІСТЕР МИНИСТРЛІГІ
ТЫҒЫРЫҚТАН ШЫҒАР КҮН БАР МА?

Жадыра МҮСІЛІМ
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Бауыржан ЫСҚАҚОВ, 
экономист:  

– Бауыржан Мұратбекұлы, биыл-
ғы Жолдау негізінен экономикалық 
блок ты қамтыды.  Соның ішінде 
Президент тің: «Осындай аса маңызды 
шақта зор экономикалық серпіліс 
жасауға еліміз дің толық мүмкіндігі 
бар. Ол үшін біз біртіндеп жаңа эко-
номикалық үлгіге %туі міз керек» деген 
с%зі к%ңілге қонып отыр. Ендеше эко-
номист ретінде биыл ғы Жолдауды қа-
лай бағалайсыз?

– Президенттің биылғы Жол-
дауы – толыққанды экономика лық 
құжат, тұтастай бағдарлама деуге то-
лықтай негіз бар. �йткені бұрыннан 
қалып тасып келе жатқан «бірінші – 
эко номика, одан кейін – саяси рефор-
малар» деген с#здің мағынасын біз 
енді түсініп жатырмыз. Яғни, біз бі-
рінші кезекте халықтың қалтасын 
қам пайтып, қарнын тойдырып, к#й-
легін к#к қылмайынша ешқандай да 
бір саяси реформалар жасай алмай-
тынымызға к#зіміз жетті. Ал одан 
кейінгі мәдениет, ғылым-білім деген 
са лалар – екінші орынға ығысатын 
дүниелер. Біз бірінші кезекте халық-
тың әлеуметтік жағдайын к#теру 
арқылы мемлекеттің дамуына қажетті, 
жалпы адамның жеке қалыптасуына 
қажетті қалған құндылықтарға ие бола 
аламыз. Осы уақытқа дейін ірілі-
ұсақты бағдарламалар, арнайы страте-
гиялар болғаны белгілі. Бірақ біз әлі 
де нақты #зіміз қалаған, #зіміз ойлаған 
жоспардағыдай дәрежеге жете алған 
жоқпыз. Неге? �йткені біз әлі де эко-
номикалық нарықтың заңды лық та-
рына жауап бере алатындай эконо-
микалық модельді – қазақстандық 
үлгідегі бір жүйені қалыптастыру 
жолындамыз. Біз оның тек  алғашқы 
кезеңіндеміз деп айтуға болады. Десе 
де, мен осы уақытқа дейінгі жасалған 
дүниелерді жоққа шығарудан аулақ-
пын. Иә, к#птеген дүние жасалды. 
Бірақ біз әлі де «әттеген-ай» деген 
дүниелермен жұмыс істеп жатырмыз. 
Оның бірінші кезектегісі макро-
экономикалық жағдайларға байла-
нысты, соның ішінде біздің мемле-
кеттің шикізатқа және одан түсетін 
табысқа тәуелді екенінде. Шет мем-
лекеттердің бізді әлі де шикізат на-
рығы деп қарайтынында. Яғни, біз 
#зіміздің отандық экономикалық мо-
делімізді қалыптастырудың жолын, 
механизмін таппай жатырмыз. Шын-
дығын айтқанда, осы уақытқа дейінгі 
болған экономикалық қаты настың 
барлығы тезірек ақша табуға, әлеу-
меттік мәселелерді сол дайын ақ-
шамен жабуға бағытталып келді. Бы-
лайша алғанда, қарапайым жо лымен 
амалдап келгендей болып отырмыз. 
Ешқандай да бір ғылыми-прак-
тикалық прогреске ақша са лынған 
жоқ, инновациялық жүйелерді жан-
дандыру қарас тырылмады. Міне, 
мұның зиянын біз әлі тартып келе 
жатырмыз. �йткені #зіміздің осын-
шама қазба байлығымыз, осыншама 
қорымыз бола тұра, әлі де сырттағы 
мемлекеттерге тәуелді болып отыр-
мыз. Қай жағынан? Халқымыз тұты-
натын тауарлардың 70%-ға дейінгі 
к#лемі к#ршілерімізден, соның ішінде 
Еуразиялық эконо микалық одаққа 
мүше елдерден, одан қала берді басқа 
алысты-жақынды шетелдерден, мы-
салы Түркиядан, Қытайдан келеді. 
Бұл біздің бірінші кезекте тұтыну-
шылық модельді ұстанып отырғаны-
мыздан. Міне, мұны осы уақытқа 
дейін жасалған жұмысымыздың ба-
ғасы деп айтуға болады. Сол үшін де 
Президенттің баса назар аударып 
отыр ғаны – #зіміздің арнайы эконо-
микалық бағытымыздың, арнайы мо-
деліміздің болғаны.

Бұл жерде біз, ең бастысы, неге 
назар аударуымыз керек? Менің жеке 
пікірім, бірінші кезекте адами капи-
талға, оның ішінде жалпы #ндірістің, 

адам еңбегінің дамуына ерекше назар 
аударуымыз керек. �йткені біздегідей 
жағдайда отырған, яғни мол қазба 
байлықтары бар #зге мемлекеттер 
эко  номикасының негізгі бағытын 
ада  ми капиталдың дамуына арнаған. 
Жоғары білімді мамандарды #ндіріске 
тартудың, одан кейін оларды сол жер-
де ұстап қалудың тиімді жолдарын 
қарастырған. Олардың толыққанды 
тиімді жұмыс істеуіне арналған бағ-
дарламалардың болуы – сол мемле-
кеттегі адами капиталдың тұрақты 
болуына, ал адами капиталдың прог-
ресі #з кезегінде сол мемлекетті ал-
дыға тартатындай жүйеге алып келгені 
белгілі. Президентіміз осы бағытта: 
«Қазақстанның эконо микалық да  -
муының жаңа парадигмасы еліміздің 
бәсекелік артықшылықтарын тиімді 
пайдалануға және #ндіріс саласын-
дағы еңбек, капитал, ресурстар, 
технология сияқты негізгі фактор-
лардың әлеуетін барынша ашуға не  -
гізделеді» деп отыр. Ендеше осынау 
тұжырымды тұстар тұтастай бір эко  -

но микалық құжаттың, әлде айта лық, 
мемлекеттік бағдарламаның жүгін 
к#теріп тұр дер едім.

– Жолдаудың дәл осы тұсында 
Мем лекет басшысы: «(ділдік, инклю-
зивтік және үнемшілдік жаңа эконо-
микалық бағдарымыздың %зегіне ай-
налады» деп міндет қойып отыр. Ол 
туралы не айтуға болады? 

– Иә, осы айтылған әділдік, инк-
люзивтік және үнемшілдік деген нәр-
селер міндетті түрде болу керек. 
�йткені үш қарапайым фактордың 
нарықтық экономикада басымдыққа 
ие болмауынан бізде шағын және орта 
бизнесті дамытуға әлі де қызығу шы  -
лық жоқ. Сол шағын және орта биз-
неспен айналысатын адамдардың 
алдынан кезігетін қиындықтардың, 
тексерістер мен тосқауылдардың к#п 
болуы, одан #зге монополистік ба ғыт-
тағы жекелеген компания лардың ұсақ, 
дамуға ыңғайлы компанияларды жұ-
тып жіберуі немесе қандай да бір басқа 
да заңсыз жолдармен солардың жолын 
б#геу сияқты фактордың бар лығы 
экономикамыздың соры болып отыр. 

Осындағы инклюзивті деген ұғым-
ның #зі біздің мемлекеттің бірінші 
кезекте әлеуметтік бағытқа ие екенін 
меңзеп, бірінші кезекте нарықтық 
қатынастарды, оның ішінде әлеумет-
тік жағдайды тиімді пайдалана оты-
рып, халықтың әлеуметтік жағдайын 
к#теру арқылы дамитын мемлекет-
тердің қатарында болуымыз керегін 
к#рсетіп отыр. Осы бағытта жұмыс 
істелуі керек. Ол үшін заңдар кешені 
қабылдануы қажет деп ойлаймын.

Сосын үнемшілдік дегенге келер 
болсақ, бұл да міндетті түрде болуы 
керек. Қазір біздегі мемлекет шы-
ғыстарының басым б#лігі олардың 
ж#нсіз жоспарлануымен байланысты 
болып отыр. Олардың ішінде бірінің 
қызметін бірі қайталайтын шығыс 
к#п, болмаса экономикаға да аса бір 
пайдасы жоқ, импорттық тауарлардың 
үлесіне қарай бағытталған немесе 
қандай да бір топтардың мүддесін 
к#здейтін к#птеген шығын бар. Оны 
Президент қаншама уақыттан бері 
айтып жүр, қазір де айтып жатыр. 

Бірақ ж#нсіз шығындардың к#п 
болуы экономикамызға #зінің кері 
әсерін тигізіп отыр.

– «Аймақтарға қатысты саясатта 
маңызды реформалар жүргізілді. Соның 
нәтижесінде әкімдерді тікелей сайлау 
тәсілі енгізіліп, әкімшілік ре форма 
қолға алынды. Бұл ретте бюджетаралық 
қатынастарды түбе гейлі %згерту де %те 
%зекті мәселе. Жаңа экономикалық 
үлгіге к%шкенде аймақтардың бюджет 
мәселесіндегі дербестігін арттыру ке-
рек». Прези денттің бұл айтқандары 
біздің тү бегейлі %згеріске әлдеқашан 
бет бұр ғанымызды нақтылай түседі. 
Сіздіңше қалай?

– Аймақтардың дамуы – кез кел-
ген ел үшін міндетті түрдегі қалып ты 
жағдай болуы тиіс. Ол әдеттегі даму 
үрдісімен қатар жүруі керек. Бір 
кездерде бізде ауылдық, аудандық 
жерлердегі бюджет саясаты орталыққа 
бағытталды, түскен табыс та, салық та 
облыстық бюджетке, республикалық 
бюджетке кетіп отырды. Қазір, міне, 
«т#ртінші бюд жет» деген түсінік бар. 

Тіпті,  аудандық емес,  ауылдық 
жерлердің бюджеті болу керек деген 
тезис пайда болды. Соңғы бір-екі 
жылда бұл ба ғытта жақсы бір #зге-
рістер болып жатыр. Мұны мойын-
дауымыз керек. Мысалы, салықтың 
4-5 түрін сол ауылда қалдыру мәселесі 
қозғалуда. Егер де әкім жақсы кәсіп-
керлік орта ны қалыптастырып, #зінің 
ауылында ауыл шаруа шылығымен 
айналысатын, айталық тері #ндірісі, 
ұстахана, одан #зге халыққа қажетті 
#німдер шыға румен айналысатын 
кәсіпорынды аша алса, жаңағы кә-
сіпорынның бас шысына тиімді 
жағдай жасап, на рықтық ор таны 
қалыптастырып, жұмыспен адам-
дарды қамтамасыз етуге жағдай 
жасайтын болса, сол ашқан кәсіп-
орынның салықтарының басым 
б#лігін: жер салығы, мүлік салығы, 
к#лік салығы және тағы бас қалардың 
ауылдың бюджетіне түсіп отырғанын 
біз байқап жүрміз. Cрі ол ауылдағы 
әкімдердің жұмыс тарының жан-
дануына әкеліп отыр. Ауылдағы 
әкімдер бұрынғыдай емес, кәсіп-
керлердің бетіне тура қарай алатындай 
жағдайға жетті. �йткені олар кәсіп-
орындарға, кәсіпкерлерге жағдай 
жасай отырып, #зінің бюджетін қа-
лып тастыра алады. Сосын қандай да 
бір әлеуметтік сұрақтар туындап, оны 
жедел шешу керек болатын болса, 
әкім бұрынғыдай ауданға, облысқа 
#тінім беріп, одан «ақша болса болды, 
болмаса ол да жоқ» деп қол қусырып 
отырмай, әлеуметтік сұрақтарды тіке-
лей шешу ге мүмкіндік алып отыр. 
Сондықтан да бұл #те тиімді фис-
калдық саясат деп айтуға болады. Бұл 
әлемнің к#птеген мемлекетінде #зінің 
жемісін беруде.

Бұл жағдайға қатысты Прези-
денттің #зі де Жолдауында жан-
жақты бағасын беріп кетті. Кор по-
ративтік табыс салығынан және 
басқа т#лем түрлерінен түсетін кі-
рістің бір б#лігін #ңірлерге беру оң 
нәтиже к#рсетті.

«Былтыр аймақтар табысының 
#сімі 30 пайыздан асты. Сондықтан 
реформаның келесі кезеңінде осы 

нор маны #зге де салықтарға, оның 
ішінде қосымша құн салығына да 
қатысты қолдану қажет. Мұндағы 
міндет – бюджеттің екінші деңгейіне 
кем дегенде екі триллион теңге қо-
сым ша қаражат беру. Кезең-ке-
зеңімен жүргізілген фискалды ор-
талық сыздандыру  жұмысының 
нә  ти жесінде жергілікті бюджет кі-
рісінің құры лымындағы респуб-
ликалық бюд жеттен б#лінетін тран-
с ф е р т т і ң  ү л е с і  о р т а  е с е п т е н 
25 пайыз  ға дейін т# мендеуге тиіс 
(қазір бұл к#рсеткіш 50 пайызға 
жуық)», – деді ол.

– «Біз агро%неркәсіп кешенінде 
нақты серпіліс жасауымыз керек. Ауыл 
шаруашылығы саласының әлеуеті 
орасан зор. Қазақстанның айналасында 
%нім %ткізетін %те үлкен нарықтар бар. 
Қазақстанның стратегиялық мақсаты – 
Еуразия құрлығындағы басты аграрлық 
орталықтың біріне айналу. Осы мақ-
сатқа қол жеткіземіз десек, ең алдымен, 
%німді  жоғары деңгейде %ңдеуге 
к%шуіміз қажет». Жолдауда айтыл-
ғандай, ауыл шаруашылығын экономи-
каның негізгі тамырының біріне ай-
налдыра аламыз ба?

– Жалпы, әр мемлекеттің #зінің 
қалыптасу, даму жағдайы болады. 
Мәселен, егер Қырғыз Республикасы 
сияқты, Орталық Азияның кейбір 
мемлекеттері сияқты біздің де қазба 
байлықтарымыз болмағанда, онда 
ауыл шаруашылығы біздің экономи-
камыздың драйвері болар еді. Бірақ, 
#кініштісі біз 200 миллион халықты 
асырай алатын әлеуетке ие агро-
#ндірістік кешеніміз бар бола тұра 
оны 20 миллион халықты асырау үшін 
тиімді пайдалана алмай отырмыз. 
Оны мойындауымыз керек. Бізді 
енжарлыққа алып келген, бізге алға 
жылжуға кедергі болған мұнай-газ 
секторы. Мұны мен жаман деп отыр-
ған жоқпын. Соның арқасында біз 
тұтынушылық сұранысымызды 
жауып, қажетті даму қарқынын ұстана 
алып отырмыз. Бірақ осы дайын 
ақшаларды уақытша міндеттер мен 
мақсаттарды шешуде пайдалан ғаны-
мен, ұзақ стратегиялық басымдық-
тарды шешуде пайдалана алмадық. 
Былайша айтқанда, «жайлылық 
аймағынан» шыға алмай қалдық. Тағы 
да айтамын, ол жаман емес. Алайда біз 
осы бір жақсы мүмкіндікті ауыл 
шаруашылығын дамыту жолы ретінде 
қарастыра алмадық. Ұлттық қор 
ашылған жылдарда табыс #те к#п 
болған кезде де мән бермедік.  Жалпы, 
қаншама Үкімет ауысса да, барлығы 
да #зінің бюджеттік шығындарын 
мұнайдан түсетін табыстармен ғана 
жаба отырып, к#птеген дағдарыс пен 
қиыншылықтан соның арқасында 
шықты. Шындығын айту керек, біз 
ауыл шаруашылығы саласын тым ұзақ 
уақыт назардан тыс қалдырып отыр-
дық. Бүгінде ол кенжелеп қалды. Оны 
экономиканың бір драйвері деп 
қарастырмадық. Енді, міне енді мұнай 
мен газдың бағасы біресе к#теріліп, 
біресе түсіп, ойнамалы болып кеткен 
шақта, ауыл шаруашылығының #зін-
#зі жоғалтпайтын, таусылмайтын ең 
басты қор екенін түсініп отырмыз.

Сол үшін де бізге үлкен реформа 
керек. Оны білетін мықты ма ман-
дарды тартуымыз керек. Біздің үлкен 
мүм кін дігіміз бар. Оңтүстігімізде 
даң ғыл жол салып, шығыс пен ба-
тысты жал ғастырып отырған транзит 
мемлекет екеніміздің #зі азық-тү -
лікке мұқтаж мемлекеттердің біздің 
маңайы мызда орналасқанының #зі 
бізге беріліп отырған үлкен мүм кін-
дік. Сол үшін де біз Пре зидентіміз 
айтқандай, Еу разия аумағындағы 
ауыл шаруа шы лығын #ндіретін 
#ңірге айна луымыз керек. Де генмен 
дәл қазіргі жағдайда, #кі нішке қарай, 
біз ЕАЭО елдерінің, со ның ішінде ең 
бір тиімді жағдайда отырған Ресей 
мен Беларусь мемле кеттерінің на-
рығына айналып отыр мыз.

– С%з соңын Жолдаудың к% кейіңіз-
де қалған тұсымен қорытын дылай 
кетсеңіз...

– Қорытындылай кететін болсам, 
Жолдаудың қай б#лігі де алып-қосары 
жоқ маңызды міндеттерге арналды. 
Оның әрбір әрпін қос қолдап тұрып 
қолдаймын. Ендігі мәселе оның уақы-
тылы жүзеге асқанында. Байқасаңыз, 
осы жолы Президент Үкіметтің алды-
на нақты мерзім қойды. «Жаңа эконо-
микалық саясатта жүзеге асуы екі-
талай, ұзақмерзімді мақсат қоюға 
бол майды. Осы Жолдауда айтылатын 
міндеттің бәрі үш жылдың ішінде 
орындалуға тиіс. Ал аса күрделі мін-
деттерді жүзеге асыру үшін нақты 
мерзім бекітіледі» деді ол. Ендеше бұл 
#те к#ңілге қонымды мерзім. Орын-
дауға да мүмкіндік бар және сол орын-
далған іске жауапкершілікті мойынға 
алып тұрып есеп беруге де жағдай бар. 
Бұл мерзімде бүгінгі Президент те, 
Парламент те #з #кілет тіктерін ат-
қарып жатады. Ал Үкімет үшін тек  бел 
шеше жұмыс істеу қалып тұр.

Осы ретте тағы да айтарым, Жол-
дау бірінші кезекте экономикалық 
бағытта болғандықтан, біз эконо ми-
ка    ға аса назар аударуымыз керек. 
Жаңа жоғарыда айтып #ткенімдей, 
кемшін тұстардың алдын алуымыз ке-
 рек. Экономиканы дамытудағы #нді  -
рістік-протекционистік саясатқа 
к#шу мәселесі #те орынды. �йткені 
бү           кіл әлем қазір бірінші кезекте 
қауым           дасып, бірлесе жұмыс істе ген-
нен г#рі #зінің ұлттық тауар #н діру ші-
лерін дамыту, ұлттық эко но ми калық 
моделін қалыптастыруға к#шіп отыр. 
Тіпті, мынау дамып кеткен Америка 
Құрама Штаттары ның #зі каран тин-
нің уақытында отан дық тауар #ндіру-
шілерін қолдауға қаржы б#лді. Біз де 
сол межеге же туіміз ке рек. Оның нә-
тижесі болу үшін бізде бі рінші ке зек те 
ұлттық мүддені ой лайтын басшылар 
болуы керек. Сон дай-ақ әлеуметтік-
кәсіп керлік жауап кершілікті жоғары 
ұс тайтын бизнестік ортаны қалыптас-
тыруымыз керек. Яғни, әрбір кәсіпкер 
тек  пайда к#зін ойламай, кәсіп аша 
отырып қоғамға, экономикаға, әлеу-
метке к# мегімді тигіземін дейтін бол-
са, онда, әрине біздің елдің бола ша-
ғы нан үміт күтуге болады.

– (ңгімеңізге рақмет!
Сұхбаттасқан 
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Сонымен, еліміз кезекті жа�а саяси кезе�ге ая� бас-
ты. Межесі Президент Жолдауынан бастал�ан б�л ке-
зе�ні� экономикалы� ма�ызы басым бол�алы т�р. 
�йт кені алда�ы ба�ыт ай�ын. Ол – «#ділетті  $аза�стан-
ны� эко номикалы� ба�дары». Осы ретте «Болаша�» 
ба� дарламасыны� та�ылымдамашысы, белгілі 
экономист Бауыржан ЫС$А$ОВПЕН ел дамуыны� 
жауапты белесі туралы с�хбаттас�ан едік.

Бірінші кезекте адами капи талға, оның ішінде жалпы 
�ндірістің, адам еңбегінің дамуына басты назар 

аударуымыз керек. �йткені біздегідей жағдайда отырған, 
яғни мол қазба байлықтары бар �зге мемлекеттер 
эко  номикасының негізгі бағытын адами капиталдың 

дамуына арнаған.

ТАУСЫЛМАЙТЫНТАУСЫЛМАЙТЫН

ҚОРҚОР

АУЫЛ АУЫЛ 
ШАРУАШЫЛЫҒЫ –ШАРУАШЫЛЫҒЫ –  
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ЖАҺАНЖаhанды� жылыну әлем хал�ы-
ны� алдында т�р�ан аса �лкен мәсе-
лені� бірі екені рас. Е� �кініштісі сол, 
біз �аламны� жылынуы туралы ха-
бар  ды к�н сайын естіп, сәт сайын 
о�ып ж�ргеннен кейін оны� тере�іне 
��іліп, ма�ызына мән беруді м�лде 
�ой ды�. «Тіпті, �аламшарды� беті 
осы к�йі �ыза беретін болса, оны� 
со�ын к�зге елестетуді� �зі м�мкін 
бол май, алапат апат�а алып келеді 
екен». Осы та�ылеттес болжамдар�а 
бойы мыз �йреніп кеткені сонша, еш-
�ашан болмайтын, болса да жа�ын 
арада орын ала �оятын д�ние емес 
деп ж�ре береміз. &сілінде б�л 
әлем ді мекен етушілер �шін �те 
�ауіп ті ��былыс екені аны�.

ҚЫЗЫП ТҰР?..ҚЫЗЫП ТҰР?..  
Бердібек ХАБАЙ

негенеге

1980 жылдан бастап жер жаһан 
шынымен де күрт жылына бастағанын 
зерттеген ғалымдар соңғы 40 жыл уақыт 
ішінде әлемдік жылынудың бір сәтке 
тоқтамай тұрғанын айтуда. 1998 жылы 
Массачусетс университеті мен Аризона 
уни  верситетінің ғалымдары Жер тем  -
пературасының кейінгі 1000 жылдағы 
%згерісі туралы зерттеулер жүргізе келіп, 
мыңжылдықтар бойы %згеріссіз тұрған 
жер әлемі ХХ ғасырда температурасының 
жоғарылай баста ғанын айтқан. Кли-
маттың %згеруі ж%ніндегі үкіметаралық 
сарапшылар тобының баяндамаларында 
парниктік газдардың, оның ішінде метан 
газының ауаға таралуы жылдан-жылға 
артып келеді. Бұған жер бетіндегі халық 
санының ұдайы %суі %з әсерін тигізіп 
отырған. Соңғы жылдары ауаға тарап 
жатқан парниктік газдардың к%рсет -
кіштері осыған дейін болмаған деңгейге 
жеткені туралы баяндалған. Ел аузында, 
біздің жер әлеміміз жылдар %ткен сайын 
күн қабатына қарай тартылып, жылжып 
келеді екен-мыс. Соның салдарынан жер 
кеуіп, температура к%теріліп жатыр екен 
дегенге саятын алыпқашпа әңгіме бар. 
Шындығында ол мүлде басқа құбылыс. 
Сондықтан жер әлемді қыздыруға үлес 
қосып жатқандардың басты себепшісі 
адамзаттың %зі екенін түсінген абзал. 

Адамзат %зінің жаратылысынан бері 
табиғаттың бар ресурстарын пайдаланудан 
жаңылған емес.  Бірақ оның қарқыны 
%ткен ғасырдан бастап жеделдеді. Ол, 
әрине, %з кезегінде табиғи ресурстардың 
сарқылуына алып келіп, қоршаған 
ортаның, атмосфераның жай-күйіне теріс 
әсерін тигізді.

«Табиғи парниктік газдар қатарына 
к%мірқышқыл газы (СО2), метан мен азот 
оксиді жатады. Мыңжылдықтар бойы 
табиғат атмосферадағы бұл газдардың 
деңгейін %зі реттеп келді. Бұл адамдар 
энерг  ия алу үшін тау жыныстарын пай-
далана бастағанда %згеріске ұшырады. Ал 
ол %з кезегінде СО2 эмиссиясының ар-
туына алып келді. Атмосферадағы табиғи 
теңгерім бұзылғаннан кейін Жер шары-
ның жылынуы басталады», – дейді кли-
маттың %згеруі бойынша әлемдік сарапшы 
Паскаль Педуцци.

«Жыл сайын атмосфераға шамамен 
51 миллиард тонна парниктік газдар шы-
ғарылады. Бұл к%рсеткіш әрдайым %згеріп 
отырады, бірақ парниктік газ дардың 
шығарылуы уақыт %ткен сайын артып, 
жоғарылап отыр. Ал 2050 жылға қарай 
әлемде адам баласының %мір сүру деңгейі 
едәуір жоғарылайды. Бұл %з кезегінде 
энергияға деген қажеттілікті күрт артты-
рады деген с%з. Егер де, қазірден бастап 
оны қолға алып ретке келтірмесек, шы -
ғарындылар к%лемі артатыны анық. 
Алдағы уақытта жер бетінде 10 миллиард 

адам %мір сүрмек. Осы уақытта халықтың 
тұрмысындағы қажеттіліктерді қамта-
масыз ету үшін ресурстар ұлғайып кетеді. 
Біз сол уақытқа қазірден бастап дайындала 
бастауымыз қажет», – дейді әл-Фараби 
атындағы ҚазҰУ PhD жасыл техноло -
гиялар саласының сарапшысы Серікхан 
Айдарханұлы. 

Парниктік газдар қатарына негізінен 
к%мірқышқыл газы (СО2), метан және 
азот оксиді жатады деп жоғарыда айттық. 
Талай жылдан бері табиғат атмосферадағы 
газдардың деңгейін %зі реттеп келген еді. 
Бұл табиғи құбылысқа адам баласы қол 
салғаннан бастап барлығы %згере бастады. 
Адамдар энергия алу үшін тұма табиғаттың 
қойнауын қопарып, қолдан алапат апаттар 
жасай бастаған. Ал ол %з кезегінде, СО2

 
эмиссиясының артуына алып келді. Атмо  с-
ферадағы табиғи тепе теңдік жойылып, Жер 
шарының жылыну жағдайы бас талады.

Болжамдар бойынша Жердегі орташа 
температура шамамен 15°C құрап отыр. Ал 
жер бетінің жылынуына халықаралық 
planetariodevitoria.org порталы  Америка 
Құрама Штаттары, Жапония, Қытай және 
Ресей сияқты индустриалды елдер кінәлі 
деген ғылыми негізі бар жарияланым 
жасаған.  Сонымен бірге ақпарат құра лы-
ның жазуынша жаһандық жылынуға 
әсіресе тропикалық ормандарда болатын 
алапат %рттердің де %з әсері бар екен.  

Былтыр жер мекендегі орташа тем-
пература 1,25°C жоғарылағаны бай  қалған. 
Бұл жағдай %з кезегінде мұздықтар жа-
мылғысының еріп, кейбір к%лдер мен 
%зендердің арнасының тартылып кетуіне 
әкеліп соқты. 

БҰҰ-ға қарасты Hлемдік метеоро-
логиялық ұйымының мәліметінше, 
2001 жылы климаттың %згеруі бойынша 
мемлекетаралық топ индустриялық ке-
зеңге дейін мыңжылдықтар бойы атмо-
сферадағы СО2 әр текше метрдегі кон-
центрациясы 280 млн ppm-ді құра ғанын, 
ал 1999 жылдан бастап 367 млн ppm-ге 
дейін жеткенін айтады. 2021 жылы бұл 
к%рсеткіш 415 млн ppm -ға бір-ақ шықты.  

Мұндай жоғары к%рсеткіш миллион жыл 
бұрын болған деседі. NASA Ғарыш зерттеу 
институтында климатты зерттеумен 
айналысатын маманы Бенд жамин Кук. 
«Ғылымда ғалымдардың к%зқарастары 
келіспейтін мәселелер к%п. Дегенмен, жа-
һандық климат мәселесіне келгенде 
ғалымдардың ойы бір жерден шығады. 
Климаттың %згеруіне тау жыныстарын 
қисапсыз пайдалану себеп болды», – 
дейді ғалым.

Соңғы жылдары әлем ғалымдары жы-
лынудың салдары мен себебіне бай-
ланысты барлығы 12 500-ден аса  ғылыми 

құрлықтың зор аумағының су басуына 
апарып соғуы ықтимал. Климаттың жы -
лынып жатқанына ешкімнің күмәні жоқ. 
Біздің ғаламшарымыз үнемі үздіксіз 
«ғаламдық климаттық %згерістер» жағ-
дайында тұр. Бұл үдерістер лезде жүзеге 
аспайды. Бірақ жоғарыдан құлдилай 
ж%нелген кез келген заттың біртіндеп 
жылдамдық жинап алып, басқарылмай 
қалатынын ескерсе, біз с%з етіп отырған 
жағдай сәт сайын жылдам қарқын ала 
түсуі мүмкін. Егер жылыну жалғаса берсе, 
мұздықтар еріп қана қоймай, дүниежүзілік 
мұхит деңгейі к%теріліп, ағыстары %згеруі 
ықтимал. Мұхиттар %з ағысынан жаңылса, 
тостаққа құйған суды шайқап жібергенмен 
бірдей жағдай туындайды екен. Демек, 
әлемде теңіз тасқыны болуы ықтимал.  

Жер шарының 10 пайыз б%лігін алып 
жатқан мұздықтар жерге тікелей түсетін 
күн сәулесімен шағылысып, ыстықты ға-
рышқа қайтарып тұратын қасиеті бар. 
Былайша айтқанда, әлемнің бір сәтте лап 
етіп күйіп кетпеуінен қорғап тұрады.  

Мұздықтардың 90%-ы Антарктидада, 
қалған 10%-ы Гренландияда екенін 
ескерсек, 2021 жылдың 13 қыркүйегіндегі 
зерттеу бойынша Арктикада еріген 
мұздың к%лемі 3 709 миллион шаршы 
шақырымды құрағаны белгілі болды. 

«Антарктидада әр 40 сағат сайын 
миллиардтаған тонна мұз жоғалады екен. 
Бұл жағдайды шындығында қадағалап 
тұру %те қиын. Tйткені біз жерсеріктерден 
мұздың белгілі бір аймақтарда айтарлық-
тай жұқарғанын к%реміз. Бірақ қазір еру 
процесі мұз бетінен емес, астынан 
жоғарыға қарай жүріп жатыр, бұл енді %те 
жылдам жүріп жатқан құбылыс», – дейді 
Британиялық Антарктика зерттеуінің гео-
физигі Роберт Лартер есімді ғалым %з 
мақаласында.

Ғаламның жылынуын зерттеп жүрген 
ғалымдар тобы 100 мыңдық жылдар бұрын 
қатқан тоң астынан еріген мұзбен бірге 
әлемде болмаған вирустардың оянуынан 
қауіптенеді. Оған қоса, тұщы су қорының 
жоғалуы да түрлі ауруларды қоз дыруы 
ықтимал деп болжайды. 

«100 мыңдаған жыл бұрын пайда бо-
лып, қазір «ұйықтап» жатқан бір вирустың 
қай уақытта «оянатынын» дәл бол жау 
қиын. Біз бұрын ешқашан кездестірмеген 
вирустар бар екенін шындық. Сондықтан 
COVID-2019 бізге мол тәжірибе болуы 

Ал керісінше 1-5%-ға аз түсетін болса, 
бүкіл Жер беті, мұхит беттері қоса қатып 
қалады. Сондықтан адамзаттың міндеті 
климатты тұрақтандыруға барынша күш 
салуы керек.

Hлемдік экология саласының са-
рапшысы  М.И.Будыко  «Адамзат ат-
мосфераға к%мірқышқыл газын (СО2) 
шығарып, кезекті мұз дәуірінің алдын 
алды» деп болжайды. Былай қарасаңыз, 
таңғаларлық пікір. Шынымен де біз 
әрекетіміздің арқасында ғаламды мұз 
басу дан аман алып қалған болсақ, демек 
ғалам жылынуынан да %зімізді сақтап қала 
алатындығымыз анық деген с%з. Бұл ту-
ралы т%менде ғалымдар мынандай пікір -
лерді алға тартып отыр. 

Парниктік газдар шығарындыларын 
азайтудың ең оңай жолы – заттарды %зі -
мізге қажетті м%лшерде ғана  сатып алу. 
Барлығы осыдан басталса керек. Мысалы, 
бензинді және дизельді авток%ліктерді аз 
жүргізу немесе қайта пайдалануға болатын 
азық-түлік %німдерінен шығатын қалдық 
пен сол азықты салып таситын полителен 
қал ташаларды пайдаланбай, сынды қара  -
пайым ғана мысалдар парниктік газ -
дардың шығарылуын азайтуға әр адам 
үлес қоса алады екен. Тұтынудың артуы 
бүкіл әлем бойынша %німді %ндіру және 
жеткізу үшін к%п қазба отындарын жағуға 
әкелетіні шындық. 

«Жыл сайын шамамен 12 миллион 
гек тар орман жойылады. Ормандарды 
кесу, ауыл шаруашылығы және жерді 
пайдаланудың басқа түрлері әлемдегі пар-
 никтік газдар шығарындыларының дең-
гейін арттыруда. Бұл жағынан ағаш тарды 
жал ғыз немесе ұжым болып отырғызу 
арқылы бәріміз бұл қауіптің алдын алуға 
сәл болса да ықпал ете аламыз. Осылайша, 
әр адам, Жер шарымыздағы климаттың 
%згеруі процесін т%мендетуге атсалысуы 
қажет.  Ол үшін адамдар  экологиялық 
транспортқа, энергияны үнемдейтін шам-
дарды пайдалануға, тұрмыстық заттарды 
оңтайлы пайдалануға және қайта %ңдеуге 
әрекет жасауы керек. Егер біз жаһандық 
жылынуды тоқтатып, климат тың %зге-
руінің қорқынышты салдарын алдын алу 
үшін, атмосфераға парниктік газдар шы-
ғарындыларын б%лінуін тоқтата алмасақ 
не үшін адам болып жүрміз. Бұған әр адам 
%з үлесін қоса алатыны анық», – дейді әл-
Фараби атындағы ҚазҰУ PhD жасыл 
технологиялар саласының сарапшысы 
Серікхан Айдарханұлы. 

Сарапшының айтып отырғаны, қазба 
отындарын пайдалануды азайту және 
жаппай жаңартылатын энергия к%здеріне 
к%шу, энергия тиімділігін арттыру және 
энергия үнемдеу технологияларын жаң-
ғырту, жер жамылғысын қалпына келтіру, 
%йткені топырақ бетіндегі қара шіріктің 
жоғалуы парниктік әсерге тікелей әсер 
ете ді екен. Қалалы жерлерде жеке к%лік-
тен бас тартып, велосипедтерге, қоғам-
дық к%ліктерге және электромобильдер-
ге ауы  су және ағаштарды к%птеп отыр-
 ғызу. 

Билл Гейтстің айтуы бойынша ат-
мосфераға шығарылатын парниктік газ-
дардың 50%-ға т%мендеуі темпера тураның 
к%терілуін тоқтатпайды, тек оны баяул-
атады. Егер бұл шығарындылар 99%-ға 
қысқарған кезде экономика салалары 
қандай жағдайда болатыны белгісіз болып 
отыр. 2050 жылға қарай парниктік газ-
дарды жоюға бағытталған техноло гиялар, 
саясат және нарықтық құры лымдар 
бойынша қарқынды жұмыс кезеңі болуы 
керек деп санайды. Қазіргі таңда шы-
ғарын дыларды ең т%менгі м%лшерге дейін 
т%мендетудің әртүрлі тәсілдері және 
оларды іске асыру әдістері егжей-тегжейлі 
қарастырылып жатыр. Егер қоғам мен 
саяси билік  мәселеге асқан жауап кер-
шілікпен қарайтын болса, әлем апаттан 
құтылып шыға келуі бек мүмкін. 

мақала жариялаған екен. Мақала автор-
ларының барлығы дерлік бұл жағ  дайға 
адами фактор тікелей әсер еткенін баян-
даған.  

Жылынудың әсерінен мұздықтар еріп 
тіпті, кейбір құздардың басында мұз да, 
қар да қалмай бара жатқанын күнделікті 
ақпарат құралдарынан немесе әлеуметтік 
желіден к%ріп жүрміз. 2020 жылдың 
13 қыр күйегінде Арктикалық теңіз мұзы 
рекордтық екінші ең т%менгі деңгейге түсті. 
Бұған дейін ең т%менгі к%рсеткіш 2012 
жылы тіркелген. БҰҰ Қоршаған ор таны 
қорғау бағдарламасының  мәлі метінше, 
2010 жылы теңіз деңгейі орта есеппен 3,3 
мм-ге к%терілсе, 2010 жылдан бері қарайғы 
әр жылда орта есеппен 5,7 мм-ге к%теріліп 
келеді. Бұл %те үлкен қауіптің т%ніп келе 
жатқандығын аңғартса керек. 

Мұздықтардың тез еріп кетуі, дүние-
жүзілік мұхит деңгейінің к%терілуіне және 

тиіс», – деді Нобель сыйлығының лау-
реаты Рае Квон Чунг.

Анықталғандай, ежелгі мұз үлгілерінде 
вирустардың 33 тобы болған, олардың 
ішінде микробиологтар 28 жаңа вирус 
тобын ашқан. Яғни Тибет тауларындағы 
мұз қабаттарында планетада бұрын кез-
деспеген вирустар бар және адамзат 
олармен бұрын ешқашан ауырмаған екен. 
Tркениеттің озып келе жатқанын ескер-
ген кейбір сарапшылар мұз астында та -
былған мұндай вирустардың қазір адамдар 
үшін қаупінің аз болатынын айтуда. 
Дегенмен «Сақтықта қорлық жоқ», – деп 
қазақ бекер айтпаса керек. 

Жер ғаламшарына бағытталған күн 
сәулесінің 1-5%-ға %згерген уақытта біз 
айтып отырған алапат апаттар орын алады 
екен. Мысалы жер жаһан 1-5%-ға к%п күн 
радиациясын тартатын болса мұздықтар 
еріп, континенттер су астына кетеді екен. 

Жыл сайын шамамен 12 миллион гек тар орман жойылады. 
Ормандарды кесу, ауыл шаруашылығы және жерді пайдаланудың 

басқа түрлері әлемдегі пар  никтік газдар шығарындыларының 
дең гейін арттыруда.

Жыл сайын елімізде онкологиялы� ауруларды� 37 мы�нан аса жа�а 
жа�дайы тіркелсе, оны� ішінде 13 мы�нан астам нау�ас �атерлі дерттен к�з 
ж�мады. Ал �азір онкопатологиясы бар 205 мы�нан астам �аза�станды� 
есепте т�р. Ж�рек ауыртар статистикалы� к�рсеткішті� артуына себеп к�п. 
Б�л туралы Астанада �ткен «Орталы� Азия онкологиялы� апталы�ы» 
халы�аралы� �ылыми-практикалы� конференциясында егжей-тегжейлі 
айтылды.

ОНКОЛОГИЯНЫ ЕМДЕУДЕГІ ОНКОЛОГИЯНЫ ЕМДЕУДЕГІ 
ОЗЫҚ ТӘЖІРИБЕОЗЫҚ ТӘЖІРИБЕ

Еліміз онкологиядан болатын %лім 
к%рсеткіші бойынша әлемде алдыңғы 
орында тұр. Онкологиялық к%мектің қол-
жетімділігі мен сапасын жақсарту үшін 
түбегейлі шараларды талап ететін бірқатар 
проблемалық мәселені уақыт %ткізбей 
шешу қажет. Сондықтан халыққа онколо -
гиялық к%мекті жаңғырту мақсатында ал-
дыңғы қатарлы халықаралық практи ка-
ларға сәйкес Денсаулық сақтау министр лігі 
онкологиялық аурулармен күрес ж% ніндегі 
2023-2027 жылдарға арналған Кешенді 
жос  пардың жобасын әзірлеген. Бұл жоспар 
қатерлі ісіктердің ауыртпа  лығын азайтуға 
бағытталып отыр. Яғни алдыңғы кезекте 
онкопатологияны ерте анықтау уақыт 
күттірмеуді қажет етеді. Ай талық, кешенді 
жоспардың іс-шараларын іске асыру кезін-
де қатерлі ісіктерден болатын %лім 15%-ға 
т%мендеген. 

Сондай-ақ жиынға келгендер онко-
логиялық аурулардың ішінде %лім-жітім 
%кпе обырында жиі кездесетінін алға тарт-
ты. Екінші – асқазан обыры, үшінші 
орында колоректальды және сүт безі 
обыры жиі кездеседі. Ал науқастардың 

55,8%-ы – еңбекке қабілетті 18-64 жастағы 
адамдар.

ҰҒОО Басқарма т%рағасының клини-
калық қызмет ж%ніндегі орынбасары 
Hділ бек Мұқажановтың с%зінше, Қазақ-
стандағы онкологиялық қызметтің құры -
лымы дамуды және жетілдіру жұмыстарын 
бастан %ткізіп келеді. Бұл елдегі онколо-
гиялық аурулармен күресте шешуші р%л 
атқарады. Былтыр онкологиялық к%мектің 
барлық үш деңгейінде айтарлықтай %з-
герістер тіркелді. Мысалы, бірінші дең-
гейде онкологиялық к%мекті МСАК 
к%рсетеді. Онда қазір 2168 қарау кабинеті 
бар. Сондай-ақ 499 онкологиялық кабинет 
жұмыс істейді. Одан б%лек, ІІ деңгейде 
облыстық к%пбейінді ауруханалардың 
15 онко логиялық диспансері және 5 онко-
логиялық б%лімшесі бар. Онкологиялық 
к%мектің III деңгейі былтыр Алматы, 
Астана, Ақт%бе, Семей, Павлодар, Ақтау, 
Tскемен, Шымкент қалаларында және 
ҚазОРҒЗИ жоғары технологиялық ра-
диациялық онкология орталықтарымен 
ұсынылыпты. 

Сонымен қатар Денсаулық сақтау 
министрлігі бекіткен жол картасына 
сәйкес Астанада Ұлттық ғылыми он ко-
логия орталығының жаңа корпу сының 
құрылысы жүзеге асырылуда. Құрылыстың 

бірінші кезеңі осы жылдың желтоқсан 
айында аяқталады деп күтіліп отыр. Орта-
лықтың маңыздылығы – қатерлі ісіктерді 
диагностикалау мен емдеудің бірегей 
әлемдік технологиялары шоғыр ланды-
рылмақ. Бұдан басқа, ғылыми зерттеулер, 
ғылыми-техникалық бағдарламаларды 

іске асыру осы орталықта жүзеге асы-
рылатын болады. Бұл %з кезегінде елдегі 
онкология ауруларын ерте анықтап, нау-
қастың %мірін сақтап қалу үшін қажет. 

Айта кету керек, конференция аясында 
2 шеберлік класы жоспарланған. «Neo-
bladder қалыптасуымен кеңейтілген лим-
фо дис   секциясы бар лапароскопиялық 
цистпростатэктомия» онкоурологиясы 
және  пациенттерді к%псалалы НМРЛ 
1-сатысында – операция немесе стерео-

тактикалық СТ емдеу бойынша шеберлік 
класы ұйымдастырылды. Мұнда отандық 
онкологтар әлем елдерінен жиналған 
әріптестерімен тәжірибе алмаса алады. 

Ұлттық ғылыми онкология орталы-
ғының бас онкохирургия кеңесшісі Тас-
болат Hділханов бүгінде отандық меди-
цинадағы білікті онколог маман дардың 
ғылымға енгізіп жатқан жаңалығы же-
терлік екенін айтты. Мәселен, конферен-
ция аясында осындай бірнеше дәрігер 
марапатқа ие болды. Оның бірі – орта-
лықтың реконструктивті пластикалық 
хи рургия секторының аға резиденті 
Бауыр жан Hнәпия. Оның ерекше таңғышы 
талайларды таңдандырып отыр. Тіпті ғы-
лымға әкелген бұл еңбегі тіркеуден %тіп 
жатыр. Ол ірі қара малдың ішпердесін 
реконструктивті хирургия кезінде қолдану 
әдісін ұсынды. Жас ғалымның айтуынша, 
идеяның авторы – ұстазы, марқұм дәрігер-
комбустиолог Қабылбек Hбуғалиев екен. 

«Бұл зерттеу жұмысы 2011 жылдары 
басталған. Ірі қара малдың ішпердесінен 
тиімді таңғыш жасадық. Осылайша 
жануардың жасушасын алудың оңтайлы 
технологиясын таптық. Сиырдың парие-
талды қабырға к%кетінің шандырынан 
жа салған таңғыш материал әсіресе онко-
логиялық ісік, күйік шалған, қант диа бе-
тімен ауыратын науқастарға қажетті дүние. 
Қатерлі ісікті алғаннан кейін қалған үлкен 
дефектілерді емдеуге таптырмас дүние. 
Tйткені, коллаген мен эластиннің табиғи 
талшықтары адам терісіне ұқсас биомеха-
никалық қасиетке ие», – дейді Бауыржан 
Hнапия. 

Ғалымның бұл еңбегі медициналық 
құрал ретінде сынақтан сәтті %ткен. Қазір 
Қазақстан мен ЕАЭО елдерінде мемле-
кеттік тіркеуден %тіп, клиникалық тәжіри-
беге енгізілген соң кең қолданысқа шығуы 
әбден мүмкін. 

Жадыра МҮСІЛІМ

Сиырдың парие талды қабырға к!кетінің шандырынан жа салған таңғыш 
материал әсіресе онко логиялық ісік, күйік шалған, қант диа бе тімен 

ауыратын науқастарға қажетті дүние. Қатерлі ісікті алғаннан кейін 
қалған үлкен дефектілерді емдеуге таптырмас дүние. 
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«Қазақстан темір жолы» ұлттық компаниясы» акционерлік қоғамының «Астана 
теміржол вокзал кешені» филиалы коммерциялық қызмет үшін Нұрлы жол теміржол 
вокзал кешенінің алаңдарын бірыңғай операторға мүліктік жалға алу (жалға беру) 
бойынша ашық конкурсты 2023 жылдың 25 қыркүйегінде %ткізуді жоспар-
лайды.

Барлық ақпарат «Қазақстан темір жолы» ұлттық компаниясы» акционерлік 
қоғамының www.railways.kz сайтында «Теміржол вокзалдарындағы алаңдар мен үй-
жайларды мүліктік жалға беру (жалға алу) тәртібі» б%лімінің «Инфрақұрылым» 
тармақшасында к%рсетілген (ақпараттық хабарлама 2023 жылдың 08 қыркүйегінен).

Б�гінде Жамбыл облысында 
и н в е с т и ц и я л ы �  ж о б а л а р д ы � 
игілігін ел к�руде. Ауыл шаруа-
шылы�ы, кәсіпкерлік, �ндіріс 
саласын �рістету ба�ытында �ол�а 
алын�ан бастамаларды� бір�атары 
жемісін беріп �лгерсе, енді екін-
шілері даму сатысында. М$ндай 
инвестициялы� жобалар ��ір 
экономикасына екпін беріп, әлеу-
метті� әлеуетін арттыра т�сетіндігі 
ха�. 

Саятхан САТЫЛҒАН

Биыл қуаңшылық салдарынан агро-
салаға айтарлықтай шығын келгенімен, 
ауылшаруашылық кәсіпорындарының 
негізгі капиталына 23 806,7 миллион 
теңге инвестиция тартылған. Ауыл 
шаруа шылығы басқармасының басшысы 
Нұрби Жігітековтің айтуынша, мұндай 
ауқымды қадам асыраушы саладағы 
түсімнің т%мендеп кетпеуіне кепілдік 
берген екен. 

– 2023 жылы ауыл шаруашылығы 
саласына жалпы 52,3 млрд теңге б%лінді. 
Оның ішінде 27,0 млрд теңгесі мемле-
кеттік қолдауға бағытталған. Бүгінде 
ауыл шаруашылығы тауар %ндірушілеріне 
16,1 млрд теңгесі игерілді. Қосымша 
республикалық бюджеттен 11,9 млрд 
теңге сұратылды. Оның 24 млрд теңгесі 
«Ауыл аманаты» пилоттық жобасы 
бойынша 2,5 пайызбен несиелендіруге 
бағытталған, – дейді ол.

Биыл 7 айда  ауыл  шаруашылығының 
негізгі капиталына 23,8 млрд теңге ин-
вес тиция тартылып, 2022 жылдың тиісті 
кезеңімен салыстырғанда 67,7 пайызға 
артып отыр. Ал тамақ %німдері %ндірісінің 
негізгі капиталына 2,3 млрд теңге ин-
вестиция салынып, 77,1 пайызды құрады. 

Жамбыл облысының Жол картасы 
аясында 2022–2025 жылдар аралығында 
87,8 млрд теңгені құрайтын 26 инвес-
тициялық жобаны іске асырып, 1 148 
тұ рақ ты жұмыс орнын құру к%зделуде. 
Оның ішінде биыл Жол картасы аясында 
жалпы құны 10,5 млрд теңгені құрайтын 
9 инвестициялық жобаны жүзеге асырып, 
195 жаңа жұмыс орнын құру жоспар-
лануда. 2022 жылы 9,0 млрд теңгеге 10 
жо  баға жан үрленіп, 183 жұмыс орны 
құрылған болатын. 

– Іске асырылатын жобалардың не-
гізгі бағыттары – сүт тауарлы фермасы, 
к%к%ніс сақтау қоймасы, бордақылау 
алаңы, құс етін %ндіру, – дейді басқарма 
басшысы Нұрби Жігітеков.

Жобаларды атап айтсақ, Байзақ 
ауданында 1,2 млрд теңгеге 8 000 басқа 
арналған құс фабрикасын салу к%зделуде. 
Ал Жуалы ауданында 1,0 млрд теңгеге 400 
басқа арналған сүт тауарлы фермасы мен 
қуаттылығы жылына 7 000 тонналық сүт-
ті қайта %ңдеу цехы жұмысын бастамақ. 

 Қордай ауданында 2,6 млрд теңгеге 
сыйымдылығы 5 600 тонналық жеміс-
жидек сақтау қоймасы бой к%тереді. Т.Рыс-
құлов ауданында болса, 0,7 млрд тең геге 
1 500 басқа арналған бордақылау алаңы 
тұрғызылмақ. 

 Шу ауданы да инвестиция игілігінен 
шет қалмаған. Мұнда 2,5 млрд теңгеге 
астық сақтау қоймасы мен сыйымдылығы 
20 000 тонналық к%к%ніс сақтау қоймасы 
салынады деп күтілуде. Жоба 60 адамды 
тұрақты жұмыспен қамтиды. 

 Тараз қаласында 2,4 млрд теңгеге 
сыйымдылығы 15 000 тонналық к%к%ніс 
сақтау қоймасын салу жоспарланса, 30 
адам жаңа жұмыс орнымен қамтылады. 

Жалпы 2024 жылы 27,7 млрд теңгеге 
4 жоба (255 жұмыс орны) жүзеге асатын 
болса, 2025 жылы 40,6 млрд теңгеге 3 
жоба (515 жұмыс орны) іске қосылады. 
Сонымен қатар «Даму жоспары» аясында 
2022–2027 жылдар аралығында жалпы 
құны 50,2 млрд теңгені құрайтын 791 
жобаны іске асырып, 2 156 тұрақты жаңа 
жұмыс орындарын ашу к%зделуде.

Биыл облыста ауыл шаруашылығы 
да қыл дары 762,5 мың гектарға орналас-
тырылып, 2022 жылмен салыстырғанда 
6,5 мың гектарға ұлғайған. 

2022 жылы 1 360 дана техника алы-
нып, жаңару к%рсеткіші 11,0 пайызды 
құраса, 2023 жылы 1 900-ге жуық техника 
сатып алынып отыр. Күзгі дала жұмыс-
тарына осы техниканың 10 063 бірлігі 
қатысады деп межеленсе, оның ішінде 
4 570 трактор, 1 105 соқа, 461 қопсытқыш 
және 3 927 басқа техникалар қалтқысыз 
қызмет к%рсетеді. 

Биыл 7 айда аймақтағы жалпы мал 
саны 4,7 млн басты құрап 6,2 пайызға 
ар тып отыр. Нәтижесінде, сүт %ндірісі 

1,4 пайызға %ссе, ет %ндірісі 4,7 пайызға 
к%бейген. 

 «Ауыл аманаты» пилоттық жобасы 
аясында 2019–2023 жылдары барлығы 50 
ауыл дық округтегі 8 590 кәсіпкерге 2,5 
пайызбен 42,3 млрд теңге несие беру 
к%зделген. Халықтың тұрмыс деңгейін 
жақсарту мақсатында 2019 жылы бастау 
алған «Ауыл аманаты» пилоттық жобасы 
аясында 11 ауылдық округіне қарасты 25 
елді мекендегі 7 856 отбасы қамтылған. 
Бұл мақсатта жалпы 9,2 млрд теңге 
игерілген. 

Жобаның жалғасы ретінде 2021–2022 
жылдары 9,1 млрд теңгеге 13 ауылдық 
округке несие берілсе, 2023 жылы 24 
млрд теңгеге 10 ауданнан 26 округті қар-
жылан дыруға ұсынылған. 

2024–2025 жылдары республикалық 
бюджет есебінен 45,5 млрд теңгеге қалған 
103 ауылдық округтегі 490 мың тұрғынды 
қамту жоспарланып отыр. 

Облыста ауыл шаруашылығы %нім-
дерін қайта %ңдейтін 200-ге жуық кәсіп-
орын тіркелсе, осы кәсіпорындарда 2,3 
мыңнан астам адам жұмыс орындары мен 
қамтылған. Оның ішінде басым бағытта 
сүт %німін тереңдете %ңдеумен – 27, ет 
%німін тереңдете %ңдеумен – 43, Мақсары 
майын %ңдейтін – 4, астықты тереңдете 
%ңдеумен – 6, наубайханалар – 62 (оның 
ішінде б%лке нан пісіретін 44 наубайхана), 

ж ү н - т е р і н і  % ң д е у м е н  –  3 ,  қ а н т 
қызылшасын %ңдейтін – 2, к%к%ністі 
%ңдеумен – 1, құс етін %ндіретін – 5, 
жұмыртқа %ндіретін – 1, макарон %нім-
дерін %ндіретін 8 кәсіпорын жұмыс істеп 
тұр.

Eңірде сүт %німін тереңдете %ңдеумен 
27 кәсіпорын айналысады десек, жалпы 
жылдық қуаттылығы 81,5 мың тоннаны 
құрайды. Бұдан б%лек, облыста сыйым-
дылығы 253 100 тоннаны құрайтын 209 
қойма бар.

Eңірде кәсіпкерлік саласының да 
к%кжиегі кеңеюде. Облыста кәсіпкерлікті 
дамытудың 2021–2025 жылдарға арнал-
ған ұлттық жобасының жүзеге асырылу 
барысы бағдарын тапқан. «Қарапайым 
заттар экономикасы» бағ дар ламасы 
аясында 71,4 млрд теңгеге 191 жоба қар-
жы ландырылса, биыл жыл ба сы нан бері 
1 450 миллион теңгеге 2 жо ба жүзеге асып 
отыр. 

Бұдан б%лек, 2023–2026 жылдар ара-
лығында жалпы құны 1,9 триллион теңге 
болатын әрі 4 065 жаңа жұмыс орны құ-
рылатын 60 инвестициялық жобаны 
жүзеге асыру жоспарлануда. Оның 16-сы 
биыл жанданады. 

Міне, осылайша Жамбыл облысында 
инвестициялық жобалар бағдарын 
тауып, жүйелі жұмыстар жүргізілуде. Бұл 
шетелдік инвесторлардың егемен елі-
міздің ертеңіне деген сенімін білдіреді. 
Сондықтан ауқымды жобалар аяғына 
дейін жетіп, %ңір экономикасын %ріс-
тетуге %зіндік үлесін қоссын деп тілейміз. 
Ал облыс экономикасы артса, тұрғын-
дардың да тұрмысы түзелетіні хақ. 

Жамбыл облысы 

ЖАМБЫЛДА 791 ЖОБА 
ЖҮЗЕГЕ АСАДЫ

Биыл 7 айда ауыл 
шаруашылығының негізгі 

капиталына 23,8 млрд теңге 
ин вес тиция тартылып, 2022 

жылдың тиісті кезеңімен 
салыстырғанда 67,7 пайызға 

артып отыр. 

«Дипломмен – ауылға» жобасының 
басында әлеуметтік қолдау тек әлеумет-
тік саланың: денсаулық сақтау, білім 
беру, әлеуметтік қамсыздандыру, мәде-
ниет және спорт мамандарына к%рсе-
тілді. Кейінірек, Үкіметтің шешімі бо-
йын ша агро%неркәсіптік кешен сала-
сын дағы мамандарға әлеуметтік қолдау 
к%рсетіле бастады.

Бұл бағдарлама – енді ғана оқу 
бітірген жас мамандардың жұмысқа 
орналасуы үшін мемлекет тарапынан 
берілген үлкен мүмкіндік. Сол мүмкін-
дікті жібермеу болашақ жастардың 
қолында.

Ауылдық жерлерді білікті кадр-
лармен қамтамасыз ету мақсатында іске 
қосылған жоба облыста   жемісті жұмыс 
істеп келеді. Бүгінге дейін осы жоба 
арқылы 1 598 дәрігер ауылдарға қыз-
метке жібе ріл ген. Жалпы, аймақта алыс 
аудан дар дағы дәрігер тапшылығы осы 
бағдарлама арқылы толығып отыр-
ғанын атап %ту керек. Бұдан б%лек, 5 775 
мұғалім, 127 әлеуметтік қамсыз дандыру 
маманы, 534 мәдениет маманы, 228 
спорт саласының қызметкері агро%нер-
кәсіп кешеніне – 263 маман мен 26 
мем лекеттік қызмет кер осы жоба ар-
қылы ауылдарға жібе рілген. 

«Дипломмен ауылға» бағдарламасы 
жастарды ынталандыру мақсатында 
мемлекет тарапынан к%терме ақы мен 

баспана алуға жеңілдетілген несие ұсы-
нады.

– 2023 жылы 509 маманға үй салуға 
немес сатып алуға деп бюджеттен 
2 634,0 млн теңге б%лінді. Биыл 900 
маман әлеуметтік к%мек алады. Бүгінде 
540 маман к%терме жәрдемақыны алып 
үлгерді. Биылдан бастап мамандар %ті-
нішті онлайн береді, – дейді облыстық 
Стратегия және экономикалық даму 
басқармасының б%лім басшысы Райса 
Еркеғалиева. 

Жанат ҚАЙЫРҒОЖИНА,
Батыс Қазақстан облысы

ОН МЫҢ МАМАН 
АУЫЛҒА АТТАНДЫ

Сыр айма�ыны� білім саласында 
соны серпіліс бай�алады. Бал�ын-
дарды� сапалы білім алып, саналы 
азамат болып �алыптасуына негіз 
�алайтын м$ндай игі істерді� әрбірі 
�мірше�дігімен �уантады.

Биылғы оқу жылына қызылор далық-
тар толағай табыспен жетіп отыр. Jсі-
ресе, %ңірде оқушылардың сапалы білім 
алуына жол ашатын заманауи мектеп 
ғимараттарының құрылысына айрықша 
басымдық берілді. 

Нәтижесінде, жаңа оқу жылы қар-
саңында Қызылорда қаласындағы екі 
іргелі мектептің жанынан қосымша 
ғимараттар салынып, ел игілігіне берілуі 
жергілікті жұртшылықты зор қуанышқа 
б%леді. Соның ішінде Қызылорда қала-
сын дағы С.Толыбеков атындағы №3 
ІТ-мек теп-лицейінің және Т.Есетов 
атын дағы №264 мектеп-лицейдің жаны-
нан салынған қосымша ғимараттың 
пайдалануға берілуі к%пшілікті қуанышқа 
б%леді.

Негізінен, Сыр %ңірінде кейінгі 
жылдары бірнеше білім ошағына бала 
санының артуына байланысты қосымша 
құрылыс нысанын салу қажеттілігі туын-
дап тұрған болатын. Соған орай С. Толы-
беков атындағы №3 ІТ-мектеп-лицейінің 
ауласынан бой түзеген 375 орындық 
ғимаратта бүгінде бастауыш сыныптар 
оқиды. Ал Т.Есетов атындағы №264 мек-
теп-лицейдің қосымша ғимараты 550 
орынға негізделген. 

Жаңа ғимараттарда оқу кабинеттері, 
шығармашылық б%лмелер талапқа сай 
жабдықталған. Оқушыларға ыңғайлы 
болу үшін оқу құралдарын сақтауға, 
шығармашылық дамуы мен демалуына 
барлық жағдай қарастырылған. Бейне-
бақылау, дыбыстық хабарлау және басқа 
да қауіпсіздік жабдықтары орнатылған. 

Бұған қоса, биыл Қызылорда қалалық 
№101 мектеп-лицей және Абай атындағы 
үш тілде оқытатын дарынды балаларға 
арналған мамандандырылған сыныптары 
бар мектептің жанынан да дәл осындай 
оқу ғимараттары пайдалануға берілді. 

Осылайша, облыс орталығындағы 4 мек-
тептің 1 850 балаға арналған қосымша 
ғимараттары жаңа оқу жылында оқушы-
ларға есігін айқара ашты. 

«Жалпы, Сыр %ңірінде жас ұрпақтың 
сапалы білім, саналы тәрбие алуына негіз 
қалайтын іргелі бастамалар жүзеге асы-
рылуда. Соның ішінде заманауи жаңа 
білім ошақтары бой к%теріп, зейінді 
бүлдіршіндерімізге барынша жағдай 
жасалуда. Нәтижесінде, аймақта 3-6 жас-
тағы балаларды мектепке дейінгі тәрбие-
мен қамту үлесі 100 пайызға жетсе, 2-6 
жастағылардың қамтылуы 88,9 пайызға 
артты. Сонымен қатар облыстағы 613 
балабақшаның 453-і немесе 73 пайызы 
жеке сектордың үлесіне тиесілі», – деп 
мәлімдеді бұл жайында Қызылорда 
облыс тық Білім басқармасы басшысы-
ның міндетін атқарушы Бағдат Бердәу-
летов.

Жалпы, соңғы кездері %ңірдің білім 
саласында атқарылған жұмыстар ауқым-
дылығымен қуантады. Алдағы уақытта 
да оқу ғимараттарының санын арттыру 
к%зделіп отыр.

Бұл тұрғыда Мемлекет басшысының 
бастамасымен қолға алынған «Жайлы 

мектеп» ұлттық жобасы шеңберінде 100 
млрд теңгеге жуық қаражатқа 21 заманауи 
мектеп салынбақ. Биыл сондай 10 мек-
тептің іргетасы қаланады деп күтілуде. 
Сонымен қатар қаланың сол жағалауында 
«ҚазГерМұнай» компаниясының қаржы-
лай қолдауымен 350 орындық заманауи 
оқушылар сарайы бой түзейтін болады. 
Бұл қосымша білім беру ордасында 
%нерге құштар, спортқа бейім дарынды 
балалар тәрбиеленеді.

Осы орайда биыл шілде айында 
Қызылорда қаласында дарынды бала-
ларға арналған 300 орындық жатақханасы 
бар, 400 орындық физика-математика 
мектеп-интернатының іргетасы қалан-
ғанын айта кеткен абзал. Сол жағалауға 
қоныс тепкен жаңа ғимарат жобасының 
құны 7 млрд 900 млн теңгені құрайды. 
Жаңа мектеп оқушыларға сапалы білім 
беруге мүмкіндік жасайтын заманауи 
құрал-жабдықтармен жабдықталмақшы. 
Ғимарат құрылысы 2024 жылы аяқталып, 
оқушылар мен ұстаздар игілігіне беріледі 
деп жоспарланып отыр.

Ербақыт ЖАЛҒАСБАЙ,
Қызылорда облысы

СЫРДА БІЛІМ ҒИМАРАТТАРЫ 
САНЫ АРТТЫ

2009 жылы елімізде �ажетті е�бек ресурстарымен ауылды� 
аума�тарды� кадрлы� әлеуетін к�шейтуге ба�ыттал�ан «Дипломмен 
ауыл�а» мемлекеттік ба�дарламасы іске �осыл�ан болатын. Батыс 
+аза�стан облысы бойынша 2009–2023 жылдары аралы�ында осы жоба 
аясында 8 551 маман ауылдар�а ж$мыс�а жіберілген. Б$л туралы 
облысты� Стратегия және экономикалы� даму бас�армасыны� 
мамандары айтты. 
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Қойылымда отаршылдық саясаты, миллиондаған қазақтың аштықтан 
қы ры луы, сол замандағы екіжүзділік бей не сі к�рініс табады. Қойылым 

тақыры бына сәйкес таңдалған сахна деко рациясы мен әрбір деталь, музыка мен 
костюмдер қазақтың басынан �ткерген ауыр тағдырынан 

хабар береді. 

BAURZHAN қорының құрылтай-
шысы,  кітап фестивалінің негізін 
қа лаушы Жұлдыз Омарбектің айтуын-
ша, KitapFest – шығармашыл және 
дарынды адамдарға арналған  бірегей 
алаң. Биыл қала күніне тұспа-тұс 
келген KitapFest Almaty фести валінің 
тақырыбы «Ұлттық әдебиет. Ұлттық 
тіл. Ұлттық дәстүрлер» деп аталды. 
Келушілер үшін түрлі  мәдени 
бағдарламалардан &зге, Досым Сәт ба-
ев, Елдос Тоқтарбай, Бейбіт Сары бай, 
Смағұл Елубай, Абылай Юсупов, 0сел 
Сапақова және басқа да к&птеген 
танымал тұлғамен кездесуге мүмкіндік 
туды. Сондай-ақ фести валь аясында 
«Менің алғашқы ертегі лерім», «Как 
оседлать единорога?», Tarmaqtar және 
тағы басқа жаңа кітаптардың тұсау-
кесері &тті. Алматы кітап фестивалі 
кітапсүйер қауым үшін ауқымды 
бағдарлама дайында ған екен. «Офлайн 
кітаптар туралы» шатырында танымал 
жазушылар, қоғам қайраткерлері мен 
блогерлер пікір алмасты. Алматылық-
тарға иллюстрацияланған кітап 
к&рмесі, шеберлік сыныптары, түрлі 
байқау мен акция, Қазақстанның ірі 
баспа лары мен кітап дүкендерінің 
жәрмең кесі ұсынылды. Баспагерлер 
мен кітап дүкендері &з &німдерін 
к&рмеде 30%-ға дейін жеңілдікпен 
сатты. KitapFest кітап фестивалінің 
бас үйлестірушісі Майра 0лжанованың 
с&зінше, биыл кітап фестивалінде 50-
ден астам кітап дүкені мен баспа &з 
&німдерін ұсынса, тағы бір қуа ныш ты 
жаңалық – 28 жаңа кітаптың тұсауы 
кесілді.

– Кішігірім кітап алмасу ретінде 
&ткен фестиваль қазір ауқым-

ды ша раға айналды. Фес тивальдың 
бас ты мақсаты – кітап оқуды насихат-
тау, &зіміздің баспа үйлері мен жазу-
шы  ларды қолдау. Жастардың қызығу-
шы лығы артып келеді. Қазір мұнда 
жас тар сүйікті авторларынан қолтаң ба 
алып жатыр. Бұл да фестивальдың 
жылдар бойы ұйымдастырылып келе 
жатқанының ықпалы. Фестиваль 
кітаптарды к&рсету арқылы сол бас-
палар мен авторларға оқырманның 
назарын аудартады. Биыл Астана 
күніне орай елордада да осындай 
фестиваль ұйымдастырдық. Шыны-
мен де, оқырман &те жылы қабылда-
ды. Алматылықтардың бұл фести валь-
ға еті үйреніп кетті. 0леуметтік 
желілерде хаттар келіп жатады. Басқа 
&ңірлерде де әдебиет, шығармашылық 
дамып жатыр. Біз сол &ңірлердің де 
жас авторларына қолдау білдіріп, 
туындыларын к&рсеткіміз келеді. 
Мұндай жоба  ірі қалаларда ғана емес, 
&зге аймақтарда да ұйымдас тырылуы 

керек-ақ. Мұны қолға алу үшін үлкен 
күш және қолдау қажет, – деді Майра 
0лжанова.

Айтпақшы, осы фестивальда әр-
түрлі жанрдағы 5 000  кітап келуші-
лерге  тегін таратылды. 

Ауқымды шараға келушілердің 
қатарынан белгілі жазушы Бейбіт 
Сарыбай ағамызды кездестірдік. Ол 
кітап фестиваліне жыл сайын келуді 
дәстүрге айналдырған екен. Бейбіт 
Сарыбай биылғы кітап фестиваліне 
арналған локация ұтымды таңдал-
ғанын тілге тиек етті. Бейбіт ағадан 
шетел әдебиетінің қазақ тіліне ауда-
рылуы, қазақтілді кітаптардың аудар-
ма сапасы туралы пікірін сұрадық.

– Кітап фестиваліне жыл сайын 
келеміз. Мұндай фестивальдар бас 
қосуға жақсы бір себеп қой. Биылғы 
шараның ерекшелігі – арбатта &т кені. 
Нағыз к&рме, фестиваль &тетін жер 
арбат деп білемін. Бұл жерде жай-
шылықта да кісі үзілмейді. Жал пы, 
аударма саласында Дәурен Берік-
қажының еңбектерін ерекше атап &тер 
едім. Сонымен бірге «Мазмұн дама» 
қоры дәл қазіргі кезеңдегі бестселлер 
кітаптарды оқырманға ұсынып отыр. 
Бұрын кітаптардың аударылуы 
ж&нінде тапсырмаларды мемлекет 
белгілеп берсе, қазір әркім нің &з 
еркінде. Олар &здері жақсы к&рген 
шығарманы емес, бүгінгі оқырманның 

сұранысы мен санасып, 
қажет деп тапқан кітапты 

зерттеп барып ұсынып отыр. Сол 
жағынан ұтып отыр. 0рине, әлемдік 
классика міндетті түрде аударылуы 
тиіс. Қазір психо логиялық, моти-
вациялық кітаптарға аса к&ңілім тол-
майды. 10 кітап ауда рылады десе, 
оның бесеуі – к&ркем шығарма, қал-
ған бесеуі психология, мотивация 
жанрында. Бұл ұзаққа барады деп 
ойламаймын. Трендтен шыққан соң 
сұраныс т&мендейді. Жер бетін топан 
су басып кетсе де, түбінде классикалық 
әдебиет қалады. Ауда рылып жатқан 
әдеби шығармаларға к&ңілім толады, 
– дейді фестиваль қонағы Бейбіт 
Сарыбай.

Дәстүр бойынша фестивальда 
«Ауылға кітап» акциясы &ткізілді. 
Мұн да кез келген оқырман &з кіта бын 
әкеліп, ауылдардағы кітапхана ларға 
тапсыруға атсалысты. 

АЛМАТЫДАҒЫ 
КІТАП ДУМАНЫ
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Бетті дайындаған: Алтынай БАУЫРЖАНҚЫЗЫ

ТЕАТРТЕАТРñàõíàñûí
«Құйын» – тарих шындығын қаз-

балап, түбін астарлап, театр сахнасына 
шығарған қойылым. Тарих диірмені 
үңгісінде сұраусыз кетпес үшін әрекет-
тенген халық, ел қамын жеп еңіреген 
ерлер. Ғасырлар бойы &ктемдік к&рген 
ұлттың ұсақтану процесі, кенет ескен 
еркіндік желі. Замана илеуінде шаң-
тозаңға айналып, құйын болып ұшып 
кетпеуі керек. Сол үшін жасалған қаре-
кеттер «Құйын» қойылымында сахна-
ланады. Қойылым авторы  ұжымдық 
жұмыс болса, қоюшы-режиссері – 
0лібек Oмірбекұлы. Бұл драманы 
сахнаға алып шыққан актерлік құрам 
қа тарында Б.Тұрыс, Ж.Маханов, 
М.Қапалбаев, А.Сатыбалдиева, С.Бақа-
ева, З.Карменова, Е.Тұрысов, М.Асау-
бай, Д.Шыныбек, 0.Сайлауова, 0.Базар-
бай, Қ.Демеуов, Г.Досанова сынды &нер 
иелері бар. 

Қойылымда отаршылдық саясаты, 
миллиондаған қазақтың аштықтан қы-
ры луы, сол замандағы екіжүзділік бей-
не сі к&рініс табады. Қойылым тақыры-
бына сәйкес таңдалған сахна деко-
рациясы мен әрбір деталь, музыка мен 
костюмдер қазақтың басынан &ткерген 
ауыр тағдырынан хабар береді. 

– Бүгінгі қойылымды қойған режис-
сер – 0лібек есімді жас жігіт. Ол ГИТИС-
тің режиссура факультетінде білім алды. 
Институтты биыл ғана бітірді. Оның 
барлық жұмысына театр ұжымы к&мек 
қо лын созды, бірақ ешқашан б&гет жаса-
ған жоқпыз. Себебі қазіргі жас режис-
сер лердің ойы, қойылым қоюдағы ізде-
ніс процестері бізге қызық. Ол к&рер-
мендерге де қызық болуы міндетті. 
Қойылым қазақ тарихының басына 
түскен тарихи кезеңдерден құралған. 
Ресейге қосылғаннан бастап қазақ 
қаншама азап к&рді, қаншама аза-
матымызды жоғалттық. 3 мил лион нан 
артық қазағымыз қырылып қалды, – 
дейді М. 0уезов атындағы Қазақ ұлттық 

драма театрының қоюшы-режис сері, 
Қазақ стан ның еңбек сіңірген қай рат кері 
0убәкір Рахимов.

Үш сағатқа созылған қойылымда ине 
шаншар орын болмады. Бұл – тарих 
шындығын тануға талпын ған ұрпақ &сіп 
келе жатқа нының белгісі. Қойылым 
драма түрінде сахналанғаны мен, басы-
нан  соңына дейін қара түнек темпте 
деген с&з емес. Езу тартатын сәттер де 
жиі кездесті. Бірақ сол әзілдің астарында 
қабырғаны қайыстырған қайғы, ауыр зіл 
бар. Сондай-ақ залда отырған к&рер-
менмен байланыс жасай отырып, айтар 
ойын, негізгі мазмұнын жоғалтпайды. 
К&рініс ті тамашалай отырып, &зіңді де 
актерлік құрамның бір б&лшегіндей, 
тарих шең беріндегі кейіпкерлердің 
замандасындай сезінесің. Тіпті, залда 
к&зіне еріксіз жас үйірілген к&рерменді 
де к&рдік. Қойы лым аяқталған соң 

к&рермен тоқтаусыз қошемет к&рсетті. 
Күлдіріп тұрып жы латқан қойылымның 
актерлік құрамына гүл шоқтары 
табысталып, халық риза шы лығын біл-
діріп жатты. Біз де к&рер меннің қойы-
лым нан алған әсері мен түйген ойын 
бағамдау үшін әңгімеге тарттық.

– Бір қуанарлығы – қазақ тарихының 
шындығы бірте-бірте ашылып жатқа-
нының бастамасын к&рдік. Яғни, бүгінгі 
қойылымнан осы күнге дейін оқып-үй-
рен ген тарихымыздың тұманды болға-
нын, шын тарихымыздың &зімізге ептеп 
оралып келе жатқанын к&ріп отырмыз. 
Тарихымыз бұрмаланды деп айтып 
жатады ғой. Бұл  рас. Бірақ осы уақытқа 
дейін айтылмай келген, дәл осындай 
тұрғыда жеткізіп к&рмеген. Шын та-
рихы мызға қадам басып келе жатқаны-
мыз қуантады, – дейді Азамат Аманжол. 

Ал Зулхаят Маханова тарих бетпер-
десін ашып, оны к&рерменге бүкпесіз 
жеткізуде театрдың маңызы зор екенін 
айтады.

– Театрдың бір жақсы тұсы – шын-
дық ты айта алады. Театр сонысымен 
құнды. Қоюшы-режиссер 0лібек Oмір-
бекұлы жас жігіт болса да, Мәскеуде 
оқыса да осындай дүниелерді қазбалап, 
шұқылап, астарлап жеткізгенінің &зі 
қуанарлық дүние. Бұл – біздің тари-
хымыздың жаңа қалыпқа, жаңа бағытқа 
келе жатқаны, – дейді ол.

Естеріңізге салайық, М. 0уезов 
атын  дағы Қазақ ұлттық драма театрында 
«Құйын» драмасының премьерасын 15, 
26 қыркүйек күндері тамашалауға мүм-
кіндік бар.
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